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Τεύχος Νο 38 Φεβρουάριος - Απρίλιος 2024
ΚΥΚΛΟΦΟΡΕΙ ∆ΩΡΕΑΝ ΜΕ ΤΗΝ AGRENDA 
KAI ΣΤΗ ΣΥΝΕΧΕΙΑ ΑΥΤΟΤΕΛΩΣ µε 3 ευρώ Μ.Ε.Τ. 230246

Μετά την καταγραφή, ολοκληρωµένα κρασιά που ξεχωρίζουν
ΣΠΑΝΙΕΣ ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ
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Στα κελεύσµατα των καιρών

Ο
ι εποχές αλλάζουν και οι αναζητήσεις στον τοµέα του κρασιού υποχρεούνται να λαµβάνουν 
υπόψη τους τα κελεύσµατα των καιρών. Αυτό βέβαια δεν σηµαίνει ότι το κάθε κτήµα και ο 
κάθε οινοποιός δεν θα πρέπει να εκφράζεται µε τον δικό του τρόπο γύρω από όλα αυτά. 
Τις περισσότερες φορές προτάσσοντας µάλιστα τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του τόπου 

προέλευσης του κρασιού, όπως και το βάθος της παράδοσης και της τεχνογνωσίας που το διέπει. 
Τα τελευταία χρόνια, πάντως, παράλληλα µε τη στροφή στις γηγενείς ποικιλίες, οι δυνατότητες που 
προσφέρει η σύγχρονη τεχνολογία και µια σειρά από εκφάνσεις αυτής, έχουν ανοίξει το δρόµο στη 
δηµιουργία κάθετων αµπελώνων σε αστικές περιοχές, όπως επίσης και σε κάποια ενδιαφέροντα 
παραδείγµατα µε προβιοτικά κρασιά.
Μια από τις τελευταίες καταγραφές κάνει λόγο για τις 6 τάσεις µετασχηµατισµού του αµπελοοινικού 
τοµέα. Στις τάσεις αυτές εστιάζει η εξειδικευµένη σε θέµατα οίνου ιστοσελίδα vinetur, υπογραµµίζοντας 
πως η αµπελουργία και η οινολογία βρίσκονται σε ένα κοµβικό σηµείο στις αρχές του 21ου αιώνα, όπου 
η παράδοση συναντά την καινοτοµία. Σύµφωνα µε την ανάλυση:
1. Οι αναδυόµενες τεχνολογίες, η Τεχνητή Νοηµοσύνη (AI) και το Blockchain χρησιµοποιούνται για 
τη βελτίωση της ιχνηλασιµότητας και της ποιότητας του κρασιού, επιτρέποντας στον καταναλωτή να 
εντοπίζει την προέλευση του οίνου.
2. Η αυξηµένη ευαισθητοποίηση για την κλιµατική αλλαγή και βιωσιµότητα οδήγησε τους παραγωγούς 
να υιοθετούν µεθόδους βιώσιµης γεωργίας και να διαχειρίζονται πιο αποτελεσµατικά τους υδάτινους 
πόρους, µειώνοντας τα απόβλητα.
3. Η έρευνα στη γονιοδωµατική των θρεπτικών ουσιών διερευνά πώς τα συστατικά του κρασιού 
αλληλεπιδρούν µε µεµονωµένα γονιδιώµατα, ανοίγοντας το δρόµο για εξατοµικευµένες προτάσεις.
4. Η κάθετη γεωργία διερευνάται στην αµπελουργία. Η Urban Vineyards Association, µε 12 
συνδεδεµένα οινοποιεία, απεικονίζει τις δυνατότητες για αµπελώνες σε αστικές περιοχές, που θα 
µπορούσαν να προσφέρουν λύσεις στους περιορισµούς του χώρου και τις κλιµατικές προκλήσεις, µε 
αυστηρότερο έλεγχο συνθηκών καλλιέργειας.
5. Οι µετα-COVID προτιµήσεις για τοπικά προϊόντα και οι µειωµένες περιβαλλοντικές επιπτώσεις έχουν 
οδηγήσει σε αυξηµένο ενδιαφέρον για τοπικά παραγόµενα κρασιά, εξερεύνηση γηγενών ποικιλιών 
αµπέλου, αξιοποίηση των ονοµασιών προέλευσης και υποστήριξη µικρών παραγωγών που ασκούν 
βιώσιµη αµπελοκαλλιέργεια.
6. Οι καταναλωτές αναζητούν κρασιά που προσφέρουν και οφέλη για την υγεία, όπως κρασιά 
χαµηλής περιεκτικότητας σε αλκοόλ, πλούσια σε αντιοξειδωτικά και κρασιά που παράγονται χωρίς 
τεχνητά πρόσθετα. Καινοτοµίες όπως το προβιοτικό κρασί και τα κρασιά µε υψηλή περιεκτικότητα σε 
ρεσβερατρόλη ή κερσετίνη κερδίζουν έδαφος.

     ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΓΟΣ Εκδότης-∆ιευθυντής

editorial

Σπάνιες 
ποικιλίες
Αυτόριζα αµπέλια 50 
και 60 ετών, εύρωστες 
ερυθρωπές ρώγες, 
σταφύλια που συµµετείχαν 
σε εµβληµατικά αλλά 
χαµένα µεσαιωνικά οινικά 
χαρµάνια, αρώµατα λευκών 
λουλουδιών και αµυγδάλου 
µε αρχαίους δεσµούς 
στην ελληνική γωνιά του 
πλανήτη. Με µια ανάσα, 
αυτή είναι η περιγραφή ενός 
κρυµµένου θησαυρού που 
αµπελουργοί και οινοποιοί 
µε µεθοδικότητα και 
επιµονή ανακάλυψαν και 
αξιοποίησαν.
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 ΠΑΓΚΟΣΜΙΑ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΗ
08 Η ΜΕΓΑΛΥΤΕΡΗ ΠΙΕΣΗ ΣΤΟ ΚΟΚΚΙΝΟ ΚΡΑΣΙ
 Τα αφρώδη µετατρέπονται σε προϊόντα προς καθηµερινή κατανάλωση

 Η ΠΑΡΑ∆ΟΣΗ ΤΩΝ ΓΑΛΛΩΝ ΚΑΙ Η ΙΣΧΥΣ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ
10 ΓΑΛΛΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΚΑΙ ΝΕΟΣ ΚΟΣΜΟΣ ΠΑΛΕΥΟΥΝ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑ∆Α
 Αυτόφωτη δύναµη ή «δορυφόρος» εκείνων που κινούν τα διεθνή νήµατα 

 ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ
14 ΑΖΩΤΟ ΑΠΟ ΤΟ ΞΥΛΟ, ΚΑΛΙΟ ΑΠΟ ΤΟ Ε∆ΑΦΟΣ
 Την αρχή µιας νέας αµπελουργικής σεζόν αντιπροσωπεύει ο Φεβρουάριος

       ΟΙΝΙΚΟ ΕΠΙΧΕΙΡΕΙΝ
20 ΦΥΣΙΚΩΣ ΓΛΥΚΥΣ ΟΙΝΟΣ ΓΙΑ ΤΟ ΚΤΗΜΑ Κ. ΛΑΖΑΡΙ∆Η
 Μονοποικιλιακό Μαυροτράγανο σχεδιάζει το Κτήµα Γεροβασιλείου

 ΕΚΘΕΣΗ ΣΜΟΕ
30 ΟΙ ΜΙΚΡΟΙ ΟΙΝΟΠΟΙΟΙ ΚΟΙΤΟΥΝ ΜΟΝΟ ΜΠΡΟΣΤΑ 
 Κάθε χρόνο και πιο ισχυρός, ο ΣΜΟΕ µε 52 από τα 68 µέλη του στην Τεχνόπολη  

 

Φεβρουάριος-Απρίλιος 2024
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I∆ΙΟΚΤΗΣΙΑ 
Green Box Εκδοτική Α.E.
Νίκης 24,  
Σύνταγµα, 105 57
Tηλ: 2103232905,  
Fax: 2103232967
E-Mail: info@agronews.gr

EΚ∆ΟΤΗΣ/∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ/ 
ΒΑΣΙΚΟΣ ΜΕΤΟΧΟΣ/ΝΟΜΙΜΟΣ 
ΕΚΠΡΟΣΩΠΟΣ
Γιάννης Πανάγος

∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ ΣΥΝΤΑΞΗΣ
Μαρία Γιουρουκέλη

ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ ΕΚ∆ΟΣΗΣ
Λάζαρος Γατσέλος

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ ΕΚ∆ΟΣΗΣ
Ειρήνη Σκρέκη

ΣΥΝΤΑΞΗ 
Χαρ. Σπινθηροπούλου 
Ζήσης Πανάγος
Πέτρος Γκόγκος
Λεωνίδας Λιάµης
Γιώργος Λαµπίρης
Γιώργος Κοντονής
Κώστας Λώνης
Μιχάλης Χούλης
Βασίλης Πατάκης
Παναγιώτης Πασχαλίδης

∆ΗΜΙΟΥΡΓΙΚΟ/ΣΕΛΙ∆ΟΠΟΙΗΣΗ
Χαρά Οικονόµου
Σπύρος Αλεξίου 
Φανή Παπαπετροπούλου

ΕΜΠΟΡΙΚΟΣ ∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ
Παναγιώτης Αραβαντινός

ΜΑΡΚΕΤΙΝΓΚ/ ∆ΙΑΦΗΜΙΣΗ
Ειρήνη Βλάχου
Σταύρος Κoντός

∆ΙΑΝΟΜΗ
ΑΡΓΟΣ Α.Ε.

ΕΚΤΥΠΩΣΗ ΒΙΒΛΙΟ∆ΕΣΙΑ
ΝΕΕΣ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚ∆ΟΣΕΙΣ 
ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ Α.Ε.

ΚΥΚΛΟΦΟΡΕΙ ∆ΩΡΕΑΝ 
ΜΕ ΤΗΝ AGRENDA KAI 
ΣΤΗ ΣΥΝΕΧΕΙΑ ΑΥΤΟΤΕΛΩΣ

 ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
32 Ο ΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙ∆ΗΣ ΕΦ’ ΟΛΗΣ ΤΗΣ ΥΛΗΣ 
 Ο επικεφαλής της εταιρείας Vinetum ζητά κανόνες στο κρασί

        ΑΠΟΣΤΑΓΜΑΤΑ
40 ΘΕΛΕΙ ΟΛΟ ΤΟ ΠΑΚΕΤΟ ΤΟ ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΑΠΟΣΤΑΓΜΑ
 Αιχµή η συστηµατική δουλειά που γίνεται στην παλαίωση του τσίπουρου

        ΟΙΝΙΚΑ ΝΕΑ
44 ΕΓΕΝΕΤΟ EMPERIA GROUP ΑΠΟ ΤΟΝ ΣΠΥΡΟ ΛΑΦΑΖΑΝΗ
 Με φροντίδα από το αµπέλι στο ράφι βλέπει το κρασί η Noble Wines

 ΕΓΧΩΡΙΕΣ ΝΤΙΒΕΣ
52 ΣΑΓΗΝΕΥΕΙ ΤΙΣ ΑΙΣΘΗΣΕΙΣ ΤΟ ΜΟΣΧΟΦΙΛΕΡΟ 
 Εκφράζει µε αµεσότητα τον πρωτόλειο αρωµατικό χαρακτήρα του

 ΣΠΑΝΙΕΣ ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ
58 ΣΤΑ ΧΕΡΙΑ ΑΝΗΣΥΧΩΝ ΑΜΠΕΛΟΥΡΓΩΝ ΚΑΙ ΟΙΝΟΠΟΙΩΝ
 Βλάχικο, Ροζακί, Μαυροκουντούρα, Σιδερίτης, Μαυράθηρο και Ταχτάς

Φεβρουάριος-Απρίλιος 2024

περιεχόµενα
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8    Wine Trails

Η
παγκόσµια κατανάλωση κρασιού βρίσκεται σε διαρκή συµπίεση. Μια συµπίεση που 
µεταγράφεται ακολούθως και στην παραγωγή και σε κάθε προέκταση γύρω από αυτή. Τα 
τελευταία δεκαπέντε χρόνια ένας σηµαντικός αριθµός ερευνών έχει δείξει πως οι νεότερες 
ηλικίες γεύονται και καταναλώνουν όλο και λιγότερο κρασί. Ταυτόχρονα έχει συνδυαστικά 

αποδειχθεί πως, ιδιαίτερα στην Ευρώπη, το 25% των σταθερών καταναλωτών κρασιού διακρίνεται πλέον 
από µια επαµφοτερίζουσα καταναλωτική συµπεριφορά µεταξύ κρασιού κι άλλων αλκοολούχων ποτών.

Η πρώτη ανάγνωση των αριθµών προσφέρει µια κυνική οπτική. Για παράδειγµα και σύµ-
φωνα µε τον ΟIV αλλά και τις επίσηµες στατιστικές υπηρεσίες της χώρας, η κατανάλωση κρα-
σιού στη Γαλλία έχει µειωθεί κατά το εκπληκτικό -70% τα τελευταία 60 χρόνια στα 45,5 λίτρα κα-
τά κεφαλή περίπου το χρόνο για το 2023 τη στιγµή που η Γαλλία είναι 2η στη λίστα µε την κατά 
κεφαλή κατανάλωση κρασιού. Αυτό αντιστοιχεί σε ένα ποτήρι των 150 ml για 300-305 ηµέρες το χρό-
νο. Με εξαίρεση την πρωτοπόρο Πορτογαλία, όπου η κατά κεφαλήν κατανάλωση βρίσκεται στα 67, 5 
περίπου λίτρα ενώ µόλις πέντε χρόνια πριν βρισκόταν λίγο κάτω από τα 50 λίτρα. Μια αύξηση 17, 5 λί-
τρων ανά κάτοικο το χρόνο αντιστοιχεί σε 87 επιπλέον µερίδες κρασί των 150 ml το χρόνο.

Tόσο το αξιοθαύµαστο της Πορτογαλίας, όσο και τη διαρκή συµπίεση των καταναλώ-
σεων του κρασιού, έχει επισηµάνει επανειληµµένα ο Giorgio Del Rosso, επικεφαλής 
στατιστικών για τον OIV. Τις ακριβώς προηγούµενες ηµέρες , κατά τη διάρκεια της VINEXPO 
PARIS 2024 παρουσίασε τα ευρήµατα της τελευταίας µελέτης του Οργανισµού για την παραγωγή 
και την κατανάλωση. Το κοινό µυστικό πως τη µεγαλύτερη πίεση, ως κατηγορία, δέχεται το κόκκι-
νο κρασί αποκαλύφθηκε ξανά την ίδια στιγµή που το λευκό παρουσιάζει µια αυξανόµενη δυναµι-
κή. Σύµφωνα µε την έρευνα του OIV αυτό οφείλεται κυρίως στον «αποχαρακτηρισµό» των αφρω-
δών κρασιών, δηλαδή στο γεγονός πως άλλαξε ο τρόπος που οι περισσότεροι οινόφιλοι αντιλαµ-
βάνονται τα αφρώδη κρασιά. Έτσι από τα απόλυτα προϊόντα για ειδικές, µοναδικές και εορταστι-
κές περιστάσεις, µετατρέπονται και µεταφράζονται πλέον σε προϊόντα προς συχνότερη αν οχι κα-
θηµερινή τέρψη. Χαρακτηριστικό αυτού είναι το γεγονός πως τα 2/3 της αύξησης της παραγωγής 
λευκού κρασιού προέρχονται από το αφρώδες κρασί, σύµφωνα µε την ίδια έρευνα του OIV.

Έτσι, δίχως να στοχοποιηθεί το κόκκινο κρασί ιδιαίτερα αν κάποιος λάβει υπ’ όψη πως όλα 
αυτά τα φαινόµενα παρουσιάζουν σπειροειδή κίνηση, η συγκεκριµένη έρευνα αποτελεί ένα ανοικτό 
παράθυρο στον ορίζοντα της επόµενης δεκαετίας για το σύνολο του ελληνικού κρασιού. Επιπλέον, 
αν όλα αυτά µπορέσουν να συνδυαστούν µε την οριακά παγιωµένη πλέον τάση, ειδικά των αλλοδα-
πών επισκεπτών, για εφαρµογή των καταναλωτικών συµπεριφορών τους µέσα από το πρίσµα των 
τοπικών ποικιλιών, τότε θα µπορεί κάποιος να µιλήσει για την επόµενη ηµέρα του ελληνικού κρασιού.

Του 
Λάζαρου 
Γατσέλου 
Οινολόγου  
Dip. WSET 

Από απόλυτα προϊόντα 
για ειδικές περιστάσεις, 
τα αφρώδη κρασιά 
µετατρέπονται και 
µεταφράζονται πλέον 
σε προϊόντα προς 
συχνότερη αν οχι 
καθηµερινή τέρψη. 

Tη µεγαλύτερη 
πίεση, ως κατηγορία 
σε ό,τι αφορά την 
κατανάλωση, δέχεται  
το κόκκινο κρασί. 

ΜΕ ΣΤΟΧΕΥΜΕΝΗ ΕΥΕΛIΞΙΑ

εισαγωγή

Salvador Dali Ποτήρι κρασί και Σκάφος 1956
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10    Wine Trails 

Τη δική του φυσιογνωµία ανάµεσα σε δύο σχολές που εξουσιάζουν σήµερα  

τον οινικό κόσµο διεθνώς υποχρεώνεται να αναζητήσει τα επόµενα χρόνια  

ο εγχώριος εµπελοοινικός κλάδος, µετά από µια ενδιαφέρουσα περίοδο στροφής 

στην ποιότητα, που θεµελίωσε περισσότερα από χίλια αξιόλογα οινοποιεία   

Κείµενο Γιάννης Πανάγος

επενδύσεις οινικός κλάδος

Σ ε αναζήτηση νέου προσανατολισµού µε 
ευρύ ορίζοντα βρίσκεται σήµερα ο οινικός 
κλάδος στην Ελλάδα, µετά από µια 
περίοδο ευαίσθητων ισορροπιών ανάµεσα 

σ’ αυτά που υπαγορεύει η «γαλλική σχολή» της 
µακραίωνης ιστορίας στο πεδίο της παραγωγής και σ’ 
αυτά που πρεσβεύει ο Νέος Κόσµος, µε κέντρο το 
Ηνωµένο Βασίλειο και εκέινες τις δυνάµεις της 
αγοράς οι οποίες και µεθοδεύουν πολλές φορές τις  
καταναλωτικές ανάγκες στη βάση των δικών τους 
οικονοµικών συµφερόντων. 
Όλα αυτά, µετά από µια εξαιρετική πορεία ενίσχυσης 
των προσπάθειών του εγχώριου οινικού κλάδου, µε 
γνώµονα την ποιότητα, που οδήγησε στη δηµιουργία 
µιας χιλιάδας οινοποιείων, εκεί όπου έως τη δεκαετία 
του '80 κυριαρχούσαν 3-4 ιδιωτικές επιχειρήσεις βιοµη-

χανικής κατεύθυνσης µε τα λεγόµενα κρασιά µάρκας, 
καθώς και ορισµένοι αξιόλογοι συνεταιρισµοί µε καλό 
προϊόν σε αµυντική ωστόσο διάταξη, µη δυνάµενοι να 
φιλοτεχνήσουν το νέο πρόσωπο του κλάδου.    
Άνθρωποι µε σαφή αντίληψη της διάρθρωσης του κλά-
δου εκτιµούν ότι το επόµενο διάστηµα η οινική Ελλάδα 
θα κληθεί να επιλέξει αν θα είναι µια αυτόφωτη δύναµη 
µε διεθνείς προεκτάσεις στον τοµέα του κρασιού ή αν 
θα παραµείνει «δορυφόρος» εκείνων που κινούν τα νή-
µατα στο διεθνές εµπόριο, παράγοντας, όχι τα κρασιά 
που είναι σε θέση να δηµιουργήσει µε βάση το δυναµικό 
που έχει στη διάθεσή της (τόπος, κλίµα, ιστορία, ποικιλί-
ες, τεχνογνωσία κ.α.) αλλά εκείνα που της «παραγγέλ-
νουν» κατά κάποιο τρόπο οι καθοδηγητές των αγορών. 
Αυτό το οποίο καλείται να µετρήσει η ελληνική πλευρά, εί-
ναι, πού υπάρχουν µεγαλύτερα οικονοµικά περιθώρια και 

ΠΑΡΑ∆ΟΣΗ  
ΤΩΝ ΓΑΛΛΩΝ  
 ΚΑΙ ΙΣΧΥΣ ΑΓΟΡΑΣ 
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12    Wine Trails 

Οι εγχώριες δυνάµεις του κλάδου καλούνται να αναζητήσουν µια 
διαφορετική οδό πορείας και ανάπτυξης του αµπελοοινικού χάρτη. 

κυρίως πού δίνονται οι ευκαιρίες για µεγαλύτερες υπεραξί-
ες. Η απάντηση πολλές φορές είναι αυτονόητη, καθώς ε-
κεί όπου οι δυνάµεις της παραγωγής ορίζουν τα πράγµατα, 
το εύρος για δηµιουργία κρασιών ποιότητας και υπεραξί-
ας είναι σαφώς πιο διευρυµένο και αντίστοιχα τα περιθώρια 
κέρδους πολύ πιο µεγάλα. Αντίθετα, πολύ πιο στενά από 
κάθε άποψη είναι τα περιθώρια, είναι όπου τον έλεγχο της 
κατάστασης παίρνουν οι αγοραστές, υπαγορεύοντας κατ’ 
ουσία, τι κρασί θα κάνεις και σε ποια τιµή θα διαθέσεις. 

Ισχυρός µηχανισµός µε διεθνείς βραχίονες
Σηµειωτέον ότι για την υποστήριξη της δεύτερης κατεύ-
θυνσης έχει αναπτυχθεί τα τελευταία χρόνια ένας ισχυ-
ρός µηχανισµός µε διεθνείς βραχίονες, ο οποίος ξε-
κινάει από µια οριοθετηµένη κατάλληλα οινική εκπαί-
δευση, η οποία φέρνει στην αγορά «στρατούς» από 
sommelier και γευσιγνώστες, οι οποίοι µε τη σειρά τους 
διαµορφώνουν τις αντίστοιχες καταναλωτικές τάσεις 
και ανάγκες. Όλα αυτά σε συνδυασµό µε κάποια δίκτυα 
τα οποία λειτουργούν συντονισµένα, µε γνώµονα συγκε-
κριµένες κατευθύνσεις και σε απόσταση πολλές φορές 
από τη βούληση των δυνάµεων της παραγωγής. Αυτού 
του είδους η λειτουργία καθιστά έως ένα βαθµό τις οι-
νοποιητικές επιχειρήσεις, µονάδες παραγωγής φασόν 
οίνου, τις προδιαγραφές του οποίου ορίζει τελικά ο αγο-
ραστής και όχι ο παραγωγός. 
Ακόµα και αν προσεγγίσεις αυτής της µορφής διακα-
τέχονται από έναν τόνο υπερβολής, η εν γένει λειτουρ-
γία των αγορών αυτής της µορφής, αφήνουν µικρά πε-
ριθώρια αυτονοµίας στα κτήµατα και τα οινοποιεία. Ανα-
φέρονται µάλιστα δεκάδες περιπτώσεις, στις οποίες, τα 
δίκτυα είναι αυτά που συντονίζουν τη ίδρυση των οινο-
ποιείων µε βάση το δικό τους µοντέλο δουλειάς και τις 
δικές τους προτεραιότητες, δηµιουργώντας µια σχέση 
ασφυκτική, σε οικονοµικό και παραγωγικό επίπεδο. 

Υπάρχει χώρος για ανάπτυξη νέας στρατηγικής
Μέσα σ’ αυτό το περιβάλλον, οι εγχώριες δυνάµεις του 
κλάδου, µε πρωταγωνιστές τους Έλληνες οινοποιούς 
και τους εκφραστές των µεγάλων αµπελουργικών ζω-
νών της χώρας, καλούνται να αναζητήσουν µια διαφορε-
τική οδό πορείας και ανάπτυξης του αµπελοοινικού χάρ-
τη. Μια πορεία η οποία αξιοποιεί τις πραγµατικές  δυνατό-
τητες της εγχώριας αµπελουργίας και της εµπειρίας που 
υπάρχει πλέον στο πεδίο της οινοποίησης και θα αφήνει 
περιθώρια στους ντόπιους συντελεστές του κλάδου να 
ονειρευτούν και να δηµιουργήσουν, χωρίς να αγνοούν 
τους διεθνείς κανόνες των αγορών. Αυτή η προσπάθεια 
δεν µπορεί να έχει επιτυχία αν είναι εξατοµικευµένη και α-
ποσπασµατική, χρειάζεται συντονισµό και συνεργασία ευ-
ρύτερων δυνάµεων και απαιτεί ανάληψη πρωτοβουλιών 
και από την πλευρά της Πολιτείας. Η στιγµή πάντως είναι 
κατάλληλη και χώρος για την ανάπτυξη µιας στρατηγικής 
µε αυτά τα χαρακτηριστικά υπάρχει. 
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Πηγή ΥΠΑΑΤ

ΕΚΤΑΣΕΙΣ ΟΙΝΑΜΠΕΛΩΝ (χιλ. στρµ.)

ΕΤΟΣ ΦΥΤΕΜΕΝΗ  EΚΤΑΣΗ ∆ΙΚΑΙΩΜΑ ΦΥΤΕΥΣΗΣ 

2004/5 666.816 44.965

2005/6 699.075 38.488

2006/7 701.115 29.935

2007/8 710.101 20.338

2008/9 700.894 14.561

2009/10 678.514 10.921

2010/11 673.329 6.755

2011/12 664.738 6.635

2012/13 653.303 5.465

2013/14 650.203 7.762

2014/15 640.484 12.163

2015/16 627.734 8.903

2016/17 627.281 6.277*

2017/18 628.045 6.272*

2018/19 631.807 6.280*

2019/20 635.206 6.318*

2020/21 636.965 6.352*

2021/22 640.206 6.369*

* Α∆ΕΙΕΣ ΦΥΤΕΥΣΗΣ
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καλλιέργεια αµπελώνας

ΚΑΛΙΟ ΑΠΟ ΤΟ Ε∆ΑΦΟΣ 
Την αρχή µιας νέας αµπελουργικής σεζόν αντιπροσωπεύει ο Φεβρουάριος µε τις εργασίες  

της λίπανσης και θρέψης να πρέπει να σχεδιαστούν µε τρόπο ώστε να εξασφαλίσουν  

θρεπτική ισορροπία στα φυτά της αµπέλου

Επιµέλεια Καλλιόπη Τσαρνά
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Σ  την περιοχή της Μεσογείου, όπως και 
στην Ελλάδα, η κλιµατική ποικιλοµορφία 
επηρεάζει σηµαντικά το χρονοδιάγραµµα 

των αµπελουργικών εργασιών. Σε περιοχές µε ήπιο 
χειµώνα, όπως σε ορισµένα νησιά του Αιγαίου, οι 
παραγωγοί ενδέχεται να έχουν ήδη περάσει στη φάση 
της χειµωνιάτικης λίπανσης και θρέψης και καταστρο-
φής των ζιζανίων µε ένα ελαφρύ όργωµα του αµπε-
λώνα τον Φεβρουάριο. Από την άλλη πλευρά, οι 
περιοχές µε πιο έντονο χειµώνα, όπως στη Βόρεια 
Ελλάδα, τα κλαδέµατα συνεχίζονται καθώς τα 
αµπέλια βρίσκονται ακόµα στο στάδιο του λήθαργου. 

Εν αρχή ην η θρεπτική ισορροπία
Αντιλαµβανόµαστε ότι το αµπέλι, όπως όλα τα φυτά, 
χρειάζεται θρεπτική ισορροπία, που σηµαίνει πως και 
το λίγο βλάπτει. ∆εν πρέπει να του λείψει το κάλιο  
-ιδιαίτερα στα µεγάλα φορτία- που ευνοεί τη 
συσσώρευση των σακχάρων και προετοιµάζει το 
αµπέλι ώστε να αντέξει στις αντιξοότητες του χειµώνα 
και της άνοιξης. Φυσικά ούτε το άζωτο πρέπει να 
λείψει, στη λογική που έχει αποτυπωθεί στη ρήση που 
λέει ότι την άνοιξη το αµπέλι παίρνει το άζωτο από το 
ξύλο και το κάλιο από το έδαφος. Η µικρή συµµετοχή 
του εδαφικού αζώτου στη θρέψη του αµπελιού κατά 
την έναρξη της βλάστησης, υποστηρίζεται και από 
αναλύσεις του χυµού της δακρύρροιας πρέµνων που 
δέχτηκαν και που δεν δέχτηκαν αζωτούχο λίπανση. Τα 
αποτελέσµατα δεν έδωσαν διαφορές ως προς την 
περιεκτικότητα σε άζωτο ([ΝΟ]_3^-) (Roubelakis–
Angelakis και Kliewer, 1979). Είναι ενδιαφέρον να 
πούµε στο σηµείο αυτό, ότι και µετά τον τρύγο, το 
αµπέλι µπορεί ακόµη να προσλάβει άζωτο και άλλα 
θρεπτικά, ιδιαίτερα στα θερµότερα κλίµατα όπως το 
δικό µας. Όλα αυτά συνιστούν τον αποθησαυρισµό, 
την αποταµίευση για την επόµενη χρονιά, έως ότου το 
φυτό φτιάξει µια φυλλική επιφάνεια ικανή να 
ικανοποιεί τις ανάγκες του και να µην βασίζεται στα 
«δάνεια» της προηγούµενης φυλλωσιάς.

Επεµβαίνει διορθωτικά ο φώσφορος
Ο φωσφόρος έχει πάντα το ρόλο να επεµβαίνει 
διορθωτικά στις υπερβολές του αζώτου. Έχει όµως 

Κείµενο ∆ρ. Λουκά Τ. Πιστόλη*
*Γεωπόνος- ειδικός στη θρέψη φυτών
ΤΜ. ΓΕΑΛ Θεσσαλίας και Στερεάς Ελλάδας 
(πρώην ΠΕΓΕΑΛ)
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καλλιέργεια αµπελώνας

Το καλό κρασί 
βγαίνει από 
φειδωλές 
αρδεύσεις
Σε σχετικά άνυδρο 
χειµώνα, ένα καλό 
πότισµα στα τέλη 
Φεβρουαρίου 
είναι απαραίτητο. 
Οι αρδεύσεις από 
το δέσιµο µέχρι 
πριν  το γυάλισµα 
επηρεάζουν 
σηµαντικά το 
µέγεθος της ράγας, 
µε κρίσιµες εκείνες 
που γίνονται στο 
πρώτο µισό αυτού 
του διαστήµατος. 
Πρέπει να 
επισηµάνουµε ότι 
στις οινοποιήσιµες 
ποικιλίες για ποιοτικό 
κρασί, το µέγεθος 
της ράγας δεν 
είναι παράγοντας 
ποιότητας, το 
αντίθετο µάλιστα. 

ισχυρή παρουσία και στους οφθαλµούς, τους 
οποίους συνοδεύει ως µέρος των νουκλεϊνικών 
οξέων, από την ανθική επαγωγή µέχρι την 
επόµενη άνοιξη στο σχηµατισµό των ανθικών 
καταβολών, λίγο καιρό πριν ανθίσουν. Το λέµε 
αυτό γιατί η δηµιουργία των καταβολών της 
ταξιανθίας στους οφθαλµούς είναι ανάλογη µε 
την παραγωγή νουκλεϊνικών οξέων (RNA, DNA) 
και πρωτεϊνών στο φύλλο.
Ο φωσφόρος ευνοεί τόσο τη διαφοροποίηση, 
όσο και την άνθηση.Πρέπει βέβαια να 
γνωρίζουµε ότι το ζήτηµά του σε σηµαντικό 
βαθµό, είναι ζήτηµα βελτιωτικών εφαρµογών. Οι 
ετήσιες βασικές λιπάνσεις αποδίδουν καλύτερα, 
στη βάση µιας διαχρονικής υψηλής φωσφορικής 
γονιµότητας του εδάφους. Οι διαφυλλικές 
εφαρµογές φωσφόρου, δυο – τρεις ή και 
παραπάνω, ξεκινώντας µάλιστα από τις 
µετασυλλεκτικές, σε περιπτώσεις οριακών τιµών 
επάρκειας (φυλλοδιαγνωστική), δίνουν πολύ 
καλά αποτελέσµατα. ∆εν πρέπει να µας 
διαφεύγει και ο ρόλος των µυκορριζών στην 
τροφοδοσία του αµπελιού µε φωσφόρο.

Κάλιο και φυτικός µεταβολισµός
Για το κάλιο θα σταθούµε στην … πανταχού 
παρούσα – βιβλιογραφικά -έρευνα του 
Christensen P. (1975) σε Σουλτανίνα, στην 

Καλιφόρνια, σύµφωνα µε την οποία η 
καλιούχος λίπανση αύξησε την παραγωγή της 
κατά 45% τον πρώτο χρόνο και κατά 156% το 
δεύτερο! Το γεγονός αποδίδεται κυρίως στην 
επίδραση που έχει το κάλιο στο µέγεθος των 
καταβολών των ταξιανθιών, ήτοι στη διαδικασία 
της διαφοροποίησης. Να θυµηθούµε ότι το 
κάλιο, γι’ αυτές τις δουλειές, το αµπέλι το 
παίρνει από το έδαφος (ενώ το άζωτο από το 
ξύλο). Όχι ότι δεν παίρνει κι από το ξύλο αλλά το 
περισσότερο είναι από το έδαφος (Obbink J.G. 
και συν., 1973). Φυσικά η προσφορά του καλίου 
δεν εξαντλείται εδώ. Η συµµετοχή του στο 
φυτικό µεταβολισµό είναι αναναντικατάστατη. 
Να προσθέσουµε ότι σύµφωνα µε τα ευρήµατα 
του Cikuaseli (1966), σε πειράµατα µε Ρ32, το 
κάλιο συµβάλει στη συσσώρευση του 
φωσφόρου στο υπέργειο τµήµα του αµπελιού.

Ο ρόλος των ιχνοστοιχείων
Μια ισορροπηµένη σχέση ΝΡΚ σχετίζεται µε την 
επαρκή παραγωγή κυτοκινινών από τις ρίζες 
(JakoN., 1966). Στη βάση αυτής της ισορροπίας 
αποδίδουν περισσότερο και οι φυλλοψεκασµοί µε 
ιχνοστοιχεία. Έρευνες µε ραδιενεργά ισότοπα 
έχουν αποφανθεί θετικά για τη χρησιµότητα των 
φυλλοψεκασµών στο αµπέλι. Έχει βρεθεί λ.χ. ότι 
ο φωσφόρος, το κάλιο και τα ιχνοστοιχεία (Fe, 
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Mn, Zn, B, Co) ευνοούν την παραγωγή και µεταφορά των 
σακχάρων στις ράγες, ότι το βόριο µειώνει την ανθόρροια και 
την µικροραγία κ.λ.π. Γάλλοι ερευνητές µάλιστα, θεωρούν ότι η 
διαφυλλική εφαρµογή θρεπτικών ευνοεί την κινητοποίηση των 
θρεπτικών αποθεµάτων του εδάφους (Mattard, 1959).
Από όσα είπαµε ως εδώ για τα µακροθρεπτικά, βγαίνει το 
συµπέρασµα ότι η συνήθης τακτική της NPK βασικής λίπανσης 
το χειµώνα και της Ν επιφανειακής το Μάρτη -όταν, όση και 
όποια χρειάζεται- είναι γερά θεµελιωµένη, ως γενική αρχή. 
Όλα αυτά βέβαια στη βάση της εδαφοανάλυσης και της 
φυλλοδιαγνωστικής. Χρειάζεται όµως να δοθεί µεγαλύτερη 
σηµασία στις µετασυλλεκτικές λιπάνσεις (υδρολιπάνσεις) και 
να γίνουν περισσότερο µελετηµένες και στοχευµένες οι 
διαφυλλικές εφαρµογές.

Επιζήµια η υψηλή αζωτούχος λίπανση
Η µεγαλύτερη κατανάλωση αζώτου, έως και 99%, γίνεται στην 
περίοδο της έντονης αύξησης των βλαστών και 
αναπαραγωγικών οργάνων. Ο φωσφόρος και το κάλιο 
καταναλώνονται έντονα και στην περίοδο της ωρίµανσης της 
ράγας. Από το τέλος της άνθησης µέχρι και την ωρίµανση, 
καταναλώνεται το 75% του συνολικού φωσφόρου και το 70% 
του συνολικού καλίου. Η υψηλή αζωτούχος λίπανση, σε 
οινοποιήσιµες ποικιλίες, είναι επιζήµια γιατί µειώνει τα σάκχαρα 
στις ράγες, ο χρωµατισµός τους είναι πληµµελής, ενώ αυξάνεται 
η περιεκτικότητά τους σε πρωτεΐνες, µε συνέπεια τον αυξηµένο 
κίνδυνο πρωτεϊνικού θολώµατος στο λευκό κρασί.
Το πρόβληµα της υψηλής αζωτούχου λίπανσης είναι 
σοβαρότερο όταν  στόχος της παραγωγής είναι ένα κρασί 

ποιότητας. Με φειδώ και γνώση λοιπόν το άζωτο στις 
οινοποιήσιµες. Μια γενική κατεύθυνση θα ήταν, όταν 
χρειάζεται να εφαρµοστεί µετά την άνθηση, να εφαρµόζεται 
νωρίς. Όσο αργότερα, τόσο χειρότερα για ένα καλό κρασί. 

Το κάλιο δεν είναι δοµικό αλλά καταλυτικό στοιχείο
Για το φώσφορο έχουµε φυσικά αντιληφθεί τη σηµασία του 
και εδώ προσθέτουµε µόνο ότι συνδέεται µε την  εν δυνάµη 
περιεκτικότητα σε αλκοόλ, µε τη µαλακότητα, αλλά και µε τα 
αρώµατα του κρασιού. Όσον αφορά το κάλιο κι αυτό νωρίς 
πρέπει να εφαρµόζεται, κυρίως γιατί το απαιτεί ο καταλυτικός 
του ρόλος. Το κάλιο δεν είναι δοµικό στοιχείο αλλά 
καταλυτικό, καταλύει πλήθος αντιδράσεων στο φυτικό 
κύτταρο και στο τέλος, αφού επιτελέσει το έργο του, θα πάει 
εκεί που είναι να πάει.
Στα έγχρωµα που κάποτε δυσκολεύονται να πάρουν χρώµα, 
όπως το Μοσχάτο στην ευρύτερη περιοχή του Τυρνάβου, το 
κάλιο ως θειϊκό κάλιο, όταν εφαρµόσθηκε λίγο πριν από το 
γυάλισµα ή στην έναρξή του, έφερε το επιδιωκόµενο 
αποτέλεσµα (Πιστόλης Λ.Τ., αδηµοσίευτα στοιχεία).

Τρυγικό και µηλικό οξύ
Το θείο παρότι δεν είναι τόσο καλός συνοδός για το κάλιο 
(ακριβέστερα δεν είναι τόσο καλός χορηγός καλίου στο φυτό 
όσο τα µονοσθενή NO3- και Cl- ), στις περιπτώσεις αυτές έχει 
σπουδαίο ρόλο γιατί «τιθασεύει» το άζωτο και αφήνει τα σάκχαρα 
να φτιάξουν χρώµα. Τα κόκκινα κρασιά ευνοούνται από 
µεγαλύτερες ποσότητες καλίου συγκριτικά µε τα λευκά.
Στα λευκά το πολύ βλάπτει γιατί θα κάνει το τρυγικό οξύ, ίζηµα 
τρυγίας, θα απωλέσουν την ευχάριστη, φρουτώδη γεύση 
τους και θα γίνουν επίπεδα. Το τρυγικό και το µηλικό οξύ είναι 
τα κύρια οξέα της ράγας (το τρυγικό είναι η εξελληνισµένη 
απόδοση του όρου ταρταρικό, ώστε να συνδεθεί εµφανώς µε 
τον τρύγο, ενώ το µηλικό πήρε το όνοµά του από τα πράσινα 
µήλα όπου κυριαρχεί). Το µηλικό χρησιµοποιείται ως 
αναπνευστικό υπόστρωµα και γι’ αυτό σε περιοχές µε υψηλές 
θερµοκρασίες, το καλοκαίρι όπως είναι οι περισσότερες 
αµπελοπεριοχές της χώρας µας, τα ποσοστά του στη ράγα 
και στο κρασί είναι χαµηλά.
Σε δροσερές περιοχές (λόφοι, βόρεια έκθεση) και χρονιές, τα 
σταφύλια διατηρούν µεγαλύτερες ποσότητες µηλικού οξέος και 
δίνουν κρασιά πρόθυµα για µηλογαλακτική ζύµωση. Η 
µηλογαλακτική ζύµωση που γίνεται µετά την ολοκλήρωση της 
αλκοολικής, µειώνει την οξύτητα και δίνει µια «βουτυρένια» 
γεύση στο κρασί, κυρίως στα αφρώδη, µε επιθετική οξύτητα 
κρασιά και στα κόκκινα που ευεργετούνται από την παλαίωση.
Το Chardonnay πάντως, όπου γης, δείχνει την έντονη προτίµησή 
του στη µηλογαλακτική ζύµωση. Το τρυγικό οξύ είναι ένα σχετικά 
σταθερό οξύ µε «εχθρούς» τις βάσεις που παίρνει το αµπέλι από 
το έδαφος (Κ,Ca, Mg) και κυρίως το κάλιο. Το µεγαλύτερο 
ποσοστό των οξέων του σταφυλιού προέρχεται από την οξείδωση 
και την αναγωγή των σακχάρων στα φύλλα του αµπελιού.

7

N
19

K
15

P

99% 75% 70%
ΜΕΓΑΛΥΤΕΡΗ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΗ

ΑΖΩΤΟΥ

Περίοδο της έντονης 
αύξησης των βλαστών
και αναπαραγωγικών οργάνων

ΜΕΓΑΛΥΤΕΡΗ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΗ
ΦΩΣΦΟΡΟΥ ΚΑΙ  ΚΑΛΙΟΥ

Από το τέλος της άνθησης
 µέχρι και την ωρίµανση
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«Αφήσαµε κάποια σταφύλια να ωριµάσουν σε ένα από τα αµπελοτεµάχια και τα τρυγήσαµε σε 
δύο διαφορετικές περιόδους στα τέλη Νοεµβρίου και στις αρχές Ιανουαρίου του επόµενου 

έτους. Στη συνέχεια αναµείξαµε το κρασί που προήλθε από τους δύο διαφορετικούς αυτούς τρύγους. 
Έχουµε στη διάθεσή µας µία µοναδική αίσθηση του Sauvignon Blanc από τον αµπελώνα του 
Καταφύτου. Τα σταφύλια από τον ίδιο αµπελώνα χρησιµοποιούνται και για την παραγωγή του Fume 
που αποτελεί την κορυφαία έκφραση του Sauvignon Blanc από τη ∆ράµα. Τα ίδια χαρακτηριστικά και 
αρώµατα που παρουσιάζονται στο ξηρό κρασί, εµφανίζονται και στο γλυκό» σηµείωσε µεταξύ άλλων 
ο Γεράσιµος Λαζαρίδης παρουσιάζοντας τη νέα πειραµατική οινοποίηση του Κτήµατος Λαζαρίδη 
στο πλαίσιο της πρόσφατης έκθεσης HO.RE.CA, που έλαβε χώρα από 9 έως 12 Φεβρουαρίου στο 
εκθεσιακό κέντρο Metropolitan Expo.  
Σύµφωνα µε τον κ. Λαζαρίδη, το τελευταίο διάστηµα το Κτήµα έχει πραγµατοποιήσει νέες φυτεύσεις τόσο 
στο Κατάφυτο, σε υψόµετρο από 600 µέτρα και άνω, καθώς και στον Πλατανιά ∆ράµας σε υψόµετρο 
περί τα 400 µέτρα. Ο λόγος της κίνησης αυτής είναι η κλιµατική αλλαγή που οδήγησε το οινοποιείο να 
µεταφέρει τις καλλιέργειές του σε µεγαλύτερο υψόµετρο προκειµένου να οµαλοποιήσει την εξέλιξη των 
πιο πρώιµων ποικιλιών όπως είναι το Sauvignon Blanc, η Μαλαγουζιά ή το Chardonnay. Γ. Λαµπίρης

Η µεταφορά του αµπελώνα σε µεγαλύτερο υψόµετρο προσδίδει 
φρεσκάδα και αρωµατική έκφραση στους παραγόµενους οίνους, 

σύµφωνα µε τον Γεράσιµο Λαζαρίδη.

ΦΥΣΙΚΩΣ ΓΛΥΚΥΣ ΟΙΝΟΣ ΑΠΟ SAUVIGNON BLANC 
Με πρώτη ύλη από τον ορεινό αµπελώνα του Κατάφυτου

ΠΕΙΡΑΜΑΤΙΚΗ ΟΙΝΟΠΟΙΗΣΗ ΑΠΟ ΤΟ ΚΤΗΜΑ ΚΩΣΤΑ ΛΑΖΑΡΙ∆Η

 OINIKO ΕΠΙΧΕΙΡΕΙΝ 

20-27_epix.indd   20 20/02/2024   18:43



20-27_epix.indd   21 20/02/2024   18:43



22    Wine Trails

 OINIKO ΕΠΙΧΕΙΡΕΙΝ  OINIKO ΕΠΙΧΕΙΡΕΙΝ 

ΚΤΗΜΑ ΚΟΝΤΟΖΗΣΗ
ΠΕΙΡΑΜΑΤΙΚΕΣ 
ΦΥΤΕΥΣΕΙΣ ΜΕ 
ΑΥΤΟΡΡΙΖΗ ΛΗΜΝΙΩΝΑ 
ΚΑΙ ΜΑΛΑΓΟΥΖΙΑ

Τ ο τελευταίο διάστηµα το Κτήµα 
Κοντοζήση µε έδρα την Καρδίτσα 

πραγµατοποιεί πειραµατικές φυτεύσεις 
µε αυτόρριζα αµπέλια από Ληµνιώνα 
και Μαλαγουζιά. Σύµφωνα µάλιστα µε 
τον αµπελουργό και οινοποιό Ανδρέα 
Κοντοζήση, «πρόκειται για βέργες από το 
παλιό αµπέλι του πατέρα µου, τις οποίες 
προσπαθούµε να αναφυτεύσουµε. Ήδη 
έχουµε φυτεύσει έξι στρέµµατα από τρία 
σε κάθε ποικιλία». Στις πιο πρόσφατες 
κυκλοφορίες του Κτήµατος, το οποίο 
σηµειωτέον αξιοποιεί σταθερά την τοπική 
Ληµνιώνα, είναι η νέα σειρά οίνων Clear 
Skies, µία τριλογία από Ξινόµαυρο, 
Μαλαγουζιά και Ασύρτικο orange καθώς 
και το Κοκκινέλι από Ληµνιώνα. Επιπλέον 
εµφιαλώνει Ασύρτικο που κυκλοφορεί 
µε την ετικέτα «A-Grafo» ενώ εξετάζει 
την εµφιάλωση και µίας Μαλαγουζιάς 
µε τη µέθοδο του pet nat. Παράλληλα o 
Ανδρέας Κοντοζήσης διερευνά φυτεύσεις 
σε µεγαλύτερο υψόµετρο. Η παραγωγή 
του εντοπίζεται στους πρόποδες των 
Αγράφων σε υψόµετρο 300 µ. και σκοπεύει 
να φτάσει σε υψόµετρο άνω των 800 µ. µε 
ποικιλίες όπως η Μαλαγουζιά αλλά και να 
επεκτείνει τους υφιστάµενους αµπελώνες, 
καλύπτοντας την αυξηµένη ζήτηση. Σε ό,τι 
αφορά τα αµπέλια είναι στο σύνολό τους 
ηλικίας άνω των 25 ετών. Γ. Λαµπίρης

To Κτήµα Κοντοζήση εξάγει σε Αµερική, Κα-
ναδά και Αγγλία, ενώ διαθέτει τα κρασιά του 
και στην Ελλάδα. Η ετήσια παραγωγή δεν υ-
περβαίνει τις 60.000 φιάλες. 
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Ο ΟΙΝΟΛΟΓΟΣ ΠΟΥ ΑΝΕ∆ΕΙΞΕ 
ΤΟ ΜΟΣΧΑΤΟ ΤΥΡΝΑΒΟΥ

ΒΙΟΛΟΓΙΚΟ ΤΣΙΠΟΥΡΟ 
∆ΙΑ ΧΕΙΡΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ ΠΑΠΡΑ

Οάνθρωπος που σύστησε το Μαύρο Μοσχάτο Τυρνάβου 
στην οινική αλλά και στη διεθνή αγορά ενώ ταυτίστηκε 

µε την παραγωγή ποιοτικού εµφιαλωµένου τσίπουρου 
αλλά και παλαιωµένου τσίπουρου αργότερα στο διάστηµα 
της συνεργασίας του και ως πρόεδρος µε το Συνεταιρισµό 
Τυρνάβου το 2012 δηµιούργησε στα πατρογονικά κτήµατα το 
δικό του οινοποιείο που βασίζεται αποκλειστικά στη βιολογική 
καλλιέργεια και την παραγωγή φυσικών κρασιών. Στόχευση 
του Στέργιου Παπρά είναι να δηµιουργήσει προσεχώς το 
δικό του τσίπουρο από Μαύρο Μοσχάτο µε την ετικέτα 
του Κτήµατος ενώ πέρυσι προχώρησε σε επενδύσεις, 
προσθέτοντας νέες κλειστές δεξαµενές µε σκοπό να παράγει 
αφρώδη κρασιά. Το Κτήµα Παπρά παράγει σήµερα συνολικά 
πέντε ετικέτες, στα 70 στρέµµατα που έχει στην ιδιοκτησία 
του και καλλιεργεί. Οι αποδόσεις στο Μοσχάτο Τυρνάβου 
ανέρχονται σε περίπου 1.200 κιλά ανά στρέµµα. Ποσότητες 
πάνω από το 50% της παραγωγής πωλούνται σήµερα 
στην Αµερική και µικρότερες ποσότητες διοχετεύονται στη 
Γερµανία. Εκτός από το Μοσχάτο, καλλιεργεί και οινοποιεί 
Ροδίτη, Μπαντίκι, Cabernet Sauvignon και Merlot. Οι 
οινοποιήσεις του Κτήµατος χαρακτηρίστηκαν έντονα στα 
πρώτα βήµατα από τα µονοποικιλιακά ηµιαφρώδη κρασιά 
που οινοποίησε από Μοσχάτο Τυρνάβου, ένα λευκό µε 
άµεση πίεση και αποχωρισµό του γλεύκους για να µην 
µεταφερθούν οι χρωστικές στο κρασί και ένα ροζέ όπου 
παραµένει µε τα στέµφυλα, δίνοντας χρώµα στο κρασί. Επίσης 
έχει δηµιουργήσει τρία ξηρά κρασιά, ένα λευκό µε βάση τον 
Ροδίτη, ο οποίος αναµειγνύεται µε Μπαντίκι και Μοσχάτο 
Τυρνάβου, ένα ερυθρό από Cabernet και Merlot και ένα ροζέ 
ξηρό από Μοσχάτο. Γ. Λαµπίρης
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 OINIKO ΕΠΙΧΕΙΡΕΙΝ 

ΣΤΗΝΕΙ ΟΜΑ∆Α 
ΠΑΡΑΓΩΓΩΝ  
ΓΙΑ ΤΗΝ ΣΤΗΡΙΞΗ ΤΟΥ 
ΝΕΟΥ ΟΙΝΟΠΟΙΕΙΟΥ  
ΤΟ ΚΤΗΜΑ ΑΛΦΑ 

Σ τη δηµιουργία Οµάδας Παραγωγών, η οποία 
θα έρθει να πλαισιώσει το νέο οινοποιείο 

που αυτή τη στιγµή κατασκευάζεται, σχεδιάζουν 
να προχωρήσουν οι Άγγελος Ιατρίδης και 
Μάκης Μαυρίδης, ιδρυτές του Κτήµατος Άλφα. 
Όπως λέει η Αγγελική Ιατρίδου, οινολόγος και 
κόρη του Άγγελου Ιατρίδη και εκπρόσωπος της 
δεύτερης γενιάς του Κτήµατος, το νέο οινοποιείο 
θα φέρει την ονοµασία «Φίλος» και σε αυτό θα 
οινοποιούνται οι λευκές ποικιλίες σταφυλιών, 
ενώ θα αποτελέσει µία αυτόνοµη οντότητα σε 
σχέση µε την υφιστάµενη δραστηριότητα του 
Κτήµατος Άλφα. Στόχος της συγκεκριµένης 
πρωτοβουλίας είναι να στηριχθεί η τοπική 
παραγωγή και να δοθεί κίνητρο σε παραγωγούς 
να συµµετάσχουν στην οµάδα µε εταιρικά 
µερίδια, αυξάνοντας ταυτόχρονα την παραγωγή 
τους και µε νέες φυτεύσεις. To νέο οινοποιείο 
θα βρίσκεται σε κοντινή απόσταση µε το Κτήµα 
Άλφα, σε υψόµετρο περίπου 600 µέτρων. 
   Γ. Λαµπίρης

ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΟΙΝΟΠΟΙΕΙΑ Σ τη µίσθωση κτηµάτων της οινοποιίας 
Tsantali προκειµένου να διατηρηθούν 

«ζωντανές» οι καλλιεργήσιµες εκτάσεις, 
προχώρησε σύµφωνα µε ασφαλείς πληροφορίες 
η Sterner Stenhus Ελληνικά Οινοποιεία των 
αδελφών Γεωργιάδη, η οποία έχει εξαγοράσει 
και την οινοποιία Boutari. Η πλευρά της Sterner 
Stenhus παρουσιάζει δεδηλωµένο ενδιαφέρον 
για την απόκτηση και της ιστορικής οινοποιίας 
Τσάνταλη, προκειµένου να την εντάξει στο 

δυναµικό της. Μέσα από τη συγκεκριµένη κίνηση 
επιδιώκει να συνεχίσουν τα κτήµατα να είναι 
ενεργά, δεδοµένου ότι η Oινοποιία έχει διακόψει 
το τελευταίο χρονικό διάστηµα την παραγωγή 
της, ενώ φέτος δεν πραγµατοποιήθηκε τρύγος 
στους αµπελώνες της. Μέρος των ποσοτήτων 
σταφυλιών θα µπορούσαν να εξυπηρετήσουν 
και τις ανάγκες της Μπουτάρης, ωστόσο 
πρωταρχικό µέληµα αποτελεί να παραµείνουν 
παραγωγικές.  Γ. Λαµπίρης

ΜΙΣΘΩΣΑΝ  
ΤΑ ΑΜΠΕΛΙΑ  
ΤΟΥ ΤΣΑΝΤΑΛΗ
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MERLOT & S. BLANC 

ΕΜΦΑΣΗ ΣΤΟΥΣ 
ΜΟΝΟΠΟΙΚΙΛΙΑΚΟΥΣ ΟΙΝΟΥΣ    

Τ ο οικογενειακό αµπέλι, που είχε φυτέψει στη γενέτειρά 
τους, πριν από περίπου 30 χρόνια ο φυσιολάτρης 

πατέρας του, Κυριάκος, αποδείχθηκε καρµικό για τη ζωή 
του Τάσου Καραγκιοζίδη και της συζύγου του Ελένης 
Χαραλαµπάκη, µε την οποία εκτός από την κοινή στέγη 
στο Αγγελοχώρι Νάουσας, µοιράζονται και τα ίδια όνειρα 
στον αµπελοοινικό τοµέα. Τον Ιανουάριο του 2024, µάλιστα, 
το Κτήµα Κάππα που «τρέχουν» µαζί κυκλοφόρησε στην 
αγορά δύο νέα µονοποικιλιακά κρασιά, ένα Merlot και 
ένα Sauvignon Blanc και έπονται και κάποια νέα ΠΓΕ, 
ενώ παράλληλα δροµολογούν και τις ενέργειες ώστε να 
µπορούν να παράξουν και ΠΟΠ Νάουσα. «Η συνολική 

ετήσια παραγωγή κυµαίνεται γύρω στις 60.000 φιάλες και 
κατατάσσονται σε φρέσκα κρασιά δεξαµενής, µε stelvin 
καπάκι και σε premium κρασιά, τα οποία περνάνε από 
παλαίωση και ζυµώνουν είτε σε βαρέλι, είτε σε πιθάρι», 
τονίζει στο Wine Trails, ο δηµιουργός και ιδιοκτήτης της 
οινοποιητικής επιχείρησης. Στον αµπελώνα του Kτήµατος, 
γύρω στα 30 στρέµµατα, καλλιεργούνται περί τα 23 
στρέµµατα µε Ξινόµαυρο στο Γιαννακοχώρι και 7-7,5 
στρέµµατα, πίσω από το οινοποιείο µε Syrah, Merlot 
και Αγιωργίτικο. Η πρώτη ύλη, ωστόσο, δεν επαρκεί και 
το οινοποιείο συνεργάζεται και µε δύο επιλεγµένους 
αµπελουργούς. Λ. Λιάµης
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ΑΓΙΩΡΓΙΤΙΚΟ, 
ΜΑΥΡΟ∆ΑΦΝΗ ΚΑΙ 
ΜΑΥΡΟΤΡΑΓΑΝΟ  
ΣΕ ΕΝΑ ΜΠΟΥΚΑΛΙ

ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΝΑΣΙΑΚΟΣ Να παντρέψει τρεις ελληνικές ποικιλίες σε ένα 
καινούργιο κόκκινο κρασί επιδίωξε ο οινολόγος 

Λεωνίδας Νασιάκος και το oινοποιείο Novus, που 
αποτελεί τη δική του αυτόνοµη προσπάθεια στο 
εγχώριο οινικό στερέωµα. Το κρασί, που φέρει την 
ονοµασία Climax, συνδυάζει το Αγιωργίτικο της 
Νεµέας, τη Μαυροδάφνη από την ορεινή Αιγιάλεια και 
το Μαυροτράγανο Μαντινείας, ενώ επιδιώκει να 
αναδείξει τον χαρακτήρα του κάθε κρασιού κατά τη 
συγκεκριµένη συνύπαρξη. «Μέσα από την ετικέτα 
αυτή θέλω να δείξω ότι τρεις γηγενείς ποικιλίες 

µπορούν να συνυπάρξουν, διατηρώντας η καθεµία τον 
χαρακτήρα της τόσο στη µύτη όσο και στο στόµα. Το 
στοίχηµα ήταν να δηµιουργήσουµε ένα ισορροπηµένο 
αποτέλεσµα». Ως γνωστόν ο Λεωνίδας Νασιάκος έχει 
συνδέσει το όνοµά του µε το Μοσχοφίλερο και τη ζώνη 
της Μαντινείας. Έτσι, εκτός από το Climax σκοπεύει 
να κυκλοφορήσει φέτος στην αγορά και µία ΠΟΠ 
Μαντινεία υπό την ετικέτα Optimum. Επιδίωξη είναι να 
αναδείξει ένα διαφορετικό πρόσωπο της Μαντινείας, 
δηµιουργώντας ένα κρασί φαγητού που προσφέρεται 
για παλαίωση. Γ. Λαµπίρης

 OINIKO ΕΠΙΧΕΙΡΕΙΝ 

ΕΠΕΚΤΑΣΗ ΤΗΣ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑΣ ΤΗΣ ΠΟΙΚΙΛΙΑΣ
ΜΟΝΟΠΟΙΚΙΛΙΑΚΟ ΜΑΥΡΟΤΡΑΓΑΝΟ ΣΧΕ∆ΙΑΖΕΙ ΤΟ ΚΤΗΜΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΕΙΟΥ

Τ ην επέκταση της καλλιέργειας 
Μαυροτράγανου σχεδιάζει το Κτήµα 

Γεροβασιλείου, µια ποικιλία την οποία προς ώρας 
αξιοποιεί αποκλειστικά για την ανάµειξή του µε το 
Ληµνιό και το Μαυρούδι στην ετικέτα «Avaton». 
Στις βλέψεις του οινολόγου και επικεφαλής 
του Κτήµατος, Βαγγέλη Γεροβασιλείου, είναι να 
δηµιουργήσει µελλοντικά µία µονοποικιλιακή 
ετικέτα από την εν λόγω ποικιλία. Ως γνωστόν 
το Κτήµα διατηρεί πειραµατικό αµπελώνα στην 
Επανοµή, όπου καλλιεργούνται και δοκιµάζονται 
42 διαφορετικές ελληνικές και διεθνείς ποικιλίες. 
µε την πειραµατική αυτή έκταση να αποτελεί τον 
οδηγό για τις επόµενες φυτεύσεις, οινοποιήσεις 

και ετικέτες του Κτήµατος. Σηµειώνεται ότι 
σήµερα τα συνολικά στρέµµατα που καλλιεργεί 
το Κτήµα ανέρχονται στα 1.150 ενιαίου και 
ιδιόκτητου αµπελώνα. «Στόχος µας και για 
τα επόµενα χρόνια είναι να συνεχίσουµε 
την προσπάθειά µας για τον εντοπισµό 

καλλιεργήσιµης γης στην περιοχή, διότι σταδιακά 
η ανοικοδόµηση αρχίζει να αλλάζει τα δεδοµένα 
στην Επανοµή», αναφέρει από την πλευρά της 
η Βασιλική Γεροβασιλείου, εκπρόσωπος της 
δεύτερης γενιάς του οινοποιείου και υπεύθυνη 
marketing.  Σύµφωνα µε τη ίδια αυτή την 
περίοδο γίνονται βήµατα εξαγωγών στην Ασία 
µε προσεκτικά µελετηµένα βήµατα. Σταδιακά οι 
εξαγωγές σε σηµαντικές αγορές για το Κτήµα 
απευθύνονται πλέον όχι µόνο σε Έλληνες 
οµογενείς αλλά και σε ντόπιους καταναλωτές, µε 
τα κρασιά να τοποθετούνται σε βραβευµένα µε 
αστέρι Michelin εστιατόρια και να βραβεύονται σε 
διεθνείς διαγωνισµούς. Γ. Λαµπίρης

20-27_epix.indd   26 20/02/2024   18:44



Wine Trails    27

Ξινόµαυρο και Νεγκόσκα που έρχονται από 
ένα και µόνο αµπελοτεµάχιο χτίζουν την 

προσωπικότητα της πρώτης Γουµένισσας του 
Κτήµατος Βλατάρα. Τα µοναδικά χαρακτηριστικά 
της Νεγκόσκας είναι η έκφραση της 
γενναιόδωρης σάρκας της από κόκκινα φρούτα, 
που την ξεχωρίζει µε το άγγιγµα λιτότητας. 
Νύξεις πελτέ ντοµάτας και µπαχαρένιας 
αίσθησης τσαγιού, κόκκινου και µαύρου πιπεριού 
συµπληρώνουν την ταννική λαβή στο τελείωµα, 
η οποία είναι το σήµα κατατεθέν αυτού του 
αµπελώνα, πλούσιου σε κοκκινόχωµα. Με µακρά 
αµπελουργική παράδοση που αριθµεί τρεις 
γενιές το σύγχρονο οινοποιείο της οικογένειας 
Βαλτάρα δηµιουργήθηκε το 2015 στη Γουµένισσα 
Κιλκίς µε στόχο να προσφέρει «απαλούς» 
οίνους µε τους οποίους θα µπορεί να ταυτιστεί 
το ευρύτερο κοινό. Στις υπόλοιπες ετικέτες που 
ξεχωρίζουν βρίσκεται και η ιδιαίτερα κοµψή και 
φρέσκια Μαλαγουζιά  µε το λιπαρό στόµα και το 
απαλό ανθικό τελείωµα.

ΠΡΩΤΗ ΓΟΥΜΕΝΙΣΣΑ 
ΓΙΑ ΤΟ ΚΤΗΜΑ 
ΒΑΛΤΑΡΑ
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ΚΟΙΤΟΥΝ 
ΜΠΡΟΣΤΑ
ΟΙ ΜΙΚΡΟΙ ΟΙΝΟΠΟΙΟΙ
Νέες οινοποιητικές προσπάθειες, επαναπροσδιορισµός 

της ταυτότητας των γηγενών ποικιλιών αλλά και η κοπιώδης 

προσπάθεια των µικρών οινοποιείων για να αντεπεξέλθουν στις 

δυσκολίες µιας χρονιάς όπως το 2023 ήταν µερικά από τα κοινά 

στοιχεία της φετινής 5ης συνάντησης των µελών του ΣΜΟΕ

ΚΕΙΜΕΝΟ Γιώργος Λαµπίρης   ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ Γεωργία Καραµαλή 

έκα νέα µέλη, που δίνουν ένα σύνολο 68 οινοποιείων, εκ των οποίων τα 52 
συµµετείχαν στη φετινή συνάντηση του Συνδέσµου Μικρών Οινοποιών Ελ-
λάδας καταγράφηκαν στη φετινή 5η συνάντηση του ΣΜΟΕ που έλαβε χώ-
ρα στην Τεχνόπολη στο Γκάζι 11-12 Φεβρουαρίου. Όπως αναφέρει σχετι-

κά ο Γιάννης Παπαργυρίου, πρόεδρος του νέου διοικητικού συµβουλίου του ΣΜΟΕ, η 
δυναµική του Συνδέσµου ενισχύεται από χρόνο σε χρόνο. «Το τελευταίο ένα έτος εγ-
γράφηκαν περί τα 10 νέα µέλη µε αποτέλεσµα να συµµετέχουν πλέον 68 οινοποιεία. 
Από αυτά στην έκθεση συµµετέχουν το Κτήµα Γιάτσα, το Οινοποιείο Καραδήµου α-
πό την Αταλάντη,  το Κτήµα Κάππα από το Αγγελοχώρι Ηµαθίας, το Κτήµα Μπίζιος της 
Νεµέας, το Οινοποιείο Κωνσταντίνου Πυργάκη, το Κτήµα Μορόπουλου από το Νεο-
χώρι Μαντινείας, το Wine Therapy από τη Νέα Ραιδεστό, το οινοποιείο GK του Γιώρ-
γου Κίτου από το Σωτήριο της Λάρισας καθώς και η Πιερία Ερατεινή». 
Αναφερόµενος στα δεδοµένα της αγοράς ο κύριος Παπαργυρίου επισηµαίνει ότι το 2023 
δεν συνεχίστηκε η έκρηξη πωλήσεων που παρουσιάστηκε το 2022 µετά την πανδηµία, παρά 
την ενίσχυση του τουριστικού ρεύµατος προς την Ελλάδα. «Εκτός των άλλων, οι εκτεταµέ-
νες καταστροφές σε Θεσσαλία, Μαγνησία και Εύβοια σε συνδυασµό µε τις ακραίες καιρικές 
συνθήκες επηρέασαν τα αµπέλια στις περισσότερες περιοχές της χώρας. Φέτος ζούµε έναν 

∆
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1. Οι αναζητήσεις των µικρών οινοποιών στις ποικιλίες του τόπου τους αποτέλεσαν ένα βασικό χαρακτηριστικό της φετινής συνάντησης των  µελών του ΣΜΟΕ.
2. Ένα νέο σε ηλικία οινοποιητικό εγχείρηµα στο νησί της Σάµου πραγµατοποίησε το 2019 ο Γιώργος Χατζηϊωάννου και τους γιους του Βαγγέλη και Θέµη (δεξιά).
3. Το Κτήµα Γιάτσα µε έδρα στον Τύρναβο αποτελεί ένα από τα νέα µέλη του ΣΜΟΕ, που έλαβε µέρος στη φετινή 5η συνάντηση στην Τεχνόπολη στο Γκάζι.
4. Κάτω από τον ορεινό όγκο του όρους Συµβόλου στην Καβάλα και µόλις 3 χλµ. από το Αιγαίο εκτείνεται ο ιδιόκτητος αµπελώνας της οικογένειας Τσικρικώνη. 
5. Περιορισµένη κυκλοφορία για το πληθωρικό The Emperor -Μerlot 95% & Cabernet franc 5%- του Γιάννη Παπαργυρίου µε την πολύ απολαυστική επίγευση.
6. Το Ληµνιό, µια από τις αρχαιότερες ελληνικές ποικιλίες, αποτελεί τη ναυαρχίδα του θεσσαλονικιώτικου οικογενειακού Οινοποιείου Ασλάνη την τελευταία δεκαετία.
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1. Στα νέα µέλη του ΣΜΟΕ ανήκει και το Κτήµα Μορόπουλου.
2. Oι επισκέπτες καθ’ όλη τη διάρκεια της έκθεσης απόλαυσαν ιδι-
αίτερα κρασιά από ολόκληρη την Ελλάδα.
3. Στις σπάνιες ποικιλίες που κέρδισαν τις εντυπώσεις το Κουτσου-
µπέλι που οινοποιεί το Κτήµα Οινόλπη της Ζακύνθου, το οποίο µαζί 
µε Αυγουστιάτη δίνει ένα κρασί ΠΓΕ Ζάκυνθος. 
4. Ο αντιπρόεδρος του ΣΜΟΕ, Θάνος Ντούγκος, κατά τη διάρκεια 
της ηµερίδας µε τίτλο «Μια ανοιχτή συζήτηση για τον οινοτουρισµό».
5. Οι αναζητήσεις των οινοποιών της Ζακύνθου εκφράστηκαν και 
µέσω της παρουσίας του Οινοποιείου Γκούµα στα Τριλάγκαδα, 
που εστιάζει τη δραστηριότητά του σε ποικιλίες δεµένες µε την ι-
στορία και τον οινικό πολιτισµό του Ιονίου όπως ο ερυθρός Αυ-
γουστιάτης και το χρυσοκίτρινο Βοστυλίδι.

1

4

2 3

5

δεύτερο διαδοχικά ήπιο χειµώνα, χωρίς να κρυώσει η θάλασσα και ελλείψει χιονο-
πτώσεων και χαµηλών θεµοκρασιών, εκτιµώ ότι θα έχουµε ακραίες καιρικές συν-
θήκες ανάλογες µε εκείνες της περσινής χρονιάς και το καλοκαίρι. Ωστόσο στον 
τοµέα της εµπορικής διάθεσης των κρασιών µας, τα δείγµατα είναι θετικά, έχοντας 
λάβει ενθαρρυντικά µηνύµατα από τον τουριστικό κλάδο».

Κίνητρο και επιβράβευση στην εστίαση για φιλοξενία οίνων
Μια νέα καµπάνια, για να προωθήσουν την παραγωγή τους, ξεκίνησαν οι άνθρωποι 
του ΣΜΟΕ, µέσω της οποίας απονέµονται διακριτικά σήµατα στους συνεργάτες των 
οινοποιείων στην εστίαση που διακρίνονται σε τρεις διαφορετικές κλίµακες. Πρόκει-
ται για τις διακρίσεις ΣΜΟΕ Friendly, ΣΜΟΕ Enthusiast και ΣΜΟΕ Ambassador. «Επι-
θυµία µας είναι να επιβραβεύσουµε τους συνεργάτες των οινοποιείων του ΣΜΟΕ. Ε-
κείνος που θα έχει στην κάβα του τα κρασιά από τουλάχιστον 10 οινοποιεία θα λαµ-
βάνει τον τίτλο του ΣΜΟΕ Friendly. Όποιος φιλοξενεί 20 οινοποιεία θα χαρακτηρίζε-
ται ως ΣΜΟΕ Enthusiast και εκείνος που θα έχει στην κάβα του κρασιά από τουλάχι-
στον 40 οινοποιεία θα τιτλοφορείται ως ΣΜΟΕ Ambassador», εξηγεί ο Γιάννης Πα-
παργυρίου. Ήδη αναδείχθηκε ο πρώτος ΣΜΟΕ Ambassador. Πρόκειται για το wine 
bar «Αέρινο» µε έδρα τη Φλώρινα, το οποίο φιλοξενεί τις ετικέτες από τουλάχιστον 
40 µικρά οινοποιεία – µέλη του Συνδέσµου στην κάβα του. 
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Ανήκει στη γενιά των ανθρώπων που συνέβαλαν από το το δικό 

τους µετερίζι στην αποκαλούµενη αναγέννηση του ελληνικού 

οίνου. Σήµερα ο Ντίνος Στεργίδης, ως διοργανωτής της 

µεγαλύτερης έκθεσης οίνου επί ελληνικού εδάφους, εντοπίζει 

προβλήµατα οργάνωσης και νοοτροπίας, που θέτουν την Ελλάδα 

εκτός των ιστορικών οινοπαραγωγικών χωρών της Ευρώπης 

«Ψ αχνόµαστε να  αποδοµήσουµε τρόπους οργάνωσης, θεσµούς του οίνου όπως είναι οι 
ονοµασίες προέλευσης, γιατί έχουµε σκεφτεί κάτι που είναι πιο... σέξι. Να αποδοµήσουµε 
ανθρώπους του χώρου γιατί θεωρούµε ότι είναι ξεπερασµένοι. Και νοµίζουµε ότι όλα 

πάνε καλά επειδή πουλάµε. Αλλά η πραγµατικότητα είναι ότι η Νο1 χώρα στο χώρο του οίνου, δηλαδή η 
Γαλλία, παραµένει Νο1 σε όλα και στην ποιότητα των κρασιών της και στο εύρος των ετικετών που µπορεί 
να προσφέρει και σε αυτά που κάνει και στον τρόπο που τα επικοινωνεί, γιατί βλέπει το κρασί ως ένας 
συλλογικός παραγωγός που βασίζεται σε απαράβατους κανόνες», σηµειώνει ο Ντίνος Στεργίδης, 
επικεφαλής της εταιρείας Vinetum.

Κύριε Στεργίδη, 30 χρόνια Oινόραµα. Πώς προέκυψε αυτή η ιδέα;
Ζούσα στη Γαλλία. Έκανα master στην Πολεοδοµία. Κι ερωτεύτηκα το κρασί. Άρχισα λοιπόν να επισκέπτο-
µαι εκθέσεις, όπου στη Γαλλία η παράδοση είναι σπουδαία. Όταν ήρθα στην Ελλάδα το ‘90, υπήρχε τότε 
µόνο η έκθεση Τρόφιµα και Ποτά, στην οποία ο κόσµος δεν δοκίµαζε. Τα κρασιά ήταν στα ράφια, ποτήρια 
δεν υπήρχαν. Τότε µου γεννήθηκε η ιδέα να κάνω το Οινόραµα και έτσι το ‘94 έγινε η πρώτη έκθεση στο Ο-
λυµπιακό Στάδιο.

Πείτε µας δυο στοιχεία παραπάνω για τη δική σας διαδροµή.
Γεννήθηκα στην Αυστραλία από γονείς Αιγυπτιώτες. Ο πατέρας µου στο Περθ είχε το καλύτερο εστιατόριο 

συνέντευξη

ΕΠΙΣΤΡΟΦΗ 
ΣΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΕΣ
χρειάζεται  
το κρασί

Ντίνος Στεργίδης

Συνέντευξη Γιάννης Πανάγος  v 
Φωτογραφίες Γεωργία Καραµαλή

32_39_SYNENTEYXH STERGIDHS 1 copy.indd   32 20/02/2024   19:16



Wine Trails    33

Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΗΣΗ ΤΟΥ NTINOY ΣΤΕΡΓΙ∆Η ΦΙΛΟΞΕΝΗΘΗΚΕ ΣTO KAΤΑΣΤΗΜΑ CELLIER TOY ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΟΣ
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το οποίο δεν ήταν ελληνικό. Μετά, όταν ήρθαµε στην Ελλάδα, φτιάξαµε το ξενοδοχείο Marathon Beach στη 
Νέα Μάκρη, που ήταν από τα καλύτερα της Αττικής. Οι πρώτες σπουδές ήταν Πολιτικές Επιστήµες στην Αµε-
ρική και µετά, όπως είπαµε, στη Γαλλία γνώρισα το κρασί. Εκεί έκανα µαθήµατα Γευσιγνωσίας και Οινολογίας 
σε σχολές στο Παρίσι και άρχισα να γράφω για το κρασί για το Αθηνόραµα σαν ανταποκριτής. Ήταν το πρώτο 
µου άρθρο. ∆ηµοσιεύτηκε το 1987 και αφορούσε τις σχολές γευσιγνωσίας κρασιού στο Παρίσι. Πρόσφατα το 
διάβαζα και δεν νοµίζω ότι θα άλλαζα και πολλά πράγµατα. Η διαπίστευση ως δηµοσιογράφος ανταποκριτής 
µού άνοιξε πολλές πόρτες. Όταν ήρθαµε στην Ελλάδα. ήταν πραγµατικά η αρχή αυτού που πλέον αποκαλού-
µε αναγέννηση του ελληνικού κρασιού. 

Ας επιστρέψουµε στο Οινόραµα. Τι προσέφερε αυτή η έκθεση στον κλάδο και τι αποτέλεσε για ε-
σάς αυτός ο θεσµός;
Το τι προσέφερε στον κλάδο θα προτιµούσα να το πούνε άλλοι. Ξέρω ότι εισήγαγε πολλές καινοτοµίες. Έχο-
ντας τα πρότυπα τα γαλλικά, αλλά έχοντας κατά νου επίσης ότι εξυπηρετούµε πάνω απ’ όλα το κρασί. Καταρ-
χάς οι ώρες λειτουργίας. Ανοίγουµε νωρίς και κλείνουµε νωρίς γιατί θέλουµε να δείξουµε στον κόσµο ότι εδώ 
έρχεσαι για να δουλέψεις. ∆οκιµάζεις καλύτερα το πρωί έτσι κι αλλιώς. Φέραµε το ποτήρι γευσιγνωσίας για να 
δοκιµάσεις µε σωστό τρόπο και από την Αγγλία φέραµε τα πρώτα δοχεία, τα οποία φυσικά όλοι χρησιµοποιού-
σαν ως δοχεία απορριµµάτων. Μέσα στις εκθέσεις δώσαµε µάχες, ατέλειωτες µε τους ίδιους τους εκθέτες να 

µην καπνίζουν. Θεσπίσαµε την έννοια της προεγγραφής του επισκέπτη 
οκιµάζουν όλη µέρα και πολλά πολλά ακόµη.

Υπήρξατε ακρογωνιαίος λίθος, κατά την άποψή µου, και στο 
στρατηγικό σχέδιο για την αναδιάρθρωση του οινικού κλάδου 
πριν από µερικά χρόνια. Να θυµηθούµε λίγο αυτή την υπόθεση.
Έγινε µια µελέτη µε αρκετό κόπο, όχι από εµάς. Από ανεξάρτητη εται-
ρεία. Εγώ προσωπικά συµµετείχα, όπως και πολλοί άλλοι. Παρουσιά-
στηκε επίσηµα το Μάρτιο του ‘10 µε το απαράδεκτο για µένα όνοµα 
«New Wines of Greece». Τι θα πει; Όλα έγιναν έτσι επειδή υπήρχε µία 
βιασύνη να τελειώσει το πράγµα όλο; Αλλά, τέλος πάντων, άφησε ένα 
αποτύπωµα. Όχι ότι είχε εφαρµοστεί δηλαδή πλήρως, αλλά άφησε ένα 
αποτύπωµα. Βέβαια πλέον δείχνει τελείως ξεπερασµένη.

Πώς αποτιµάτε σήµερα το έργο που έχει γίνει στον εγχώριο αµπελοοινικό κλάδο; Εννοώντας τό-
σο την πρόοδο που συντελέστηκε, αλλά και τι λείπει.
Η πρόοδος είναι τεράστια. Το ‘90, τι ήταν το ελληνικό κρασί; Ήτανε τέσσερις πέντε µεγάλες εταιρείες που έ-
φτιαχναν κρασιά σούπερ µάρκετ, θα τα λέγαµε σήµερα. Και από την άλλη ένα σωρό οινοποιητικοί συνεταιρι-
σµοί, οι οποίοι φτιάχνανε αυθεντικά κρασιά, ενίοτε πολύ καλής ποιότητας, αλλά ως επί το πλείστον µέτρια. Και 
ξαφνικά έχουµε, ας πούµε, 600-700 κτήµατα ανά την επικράτεια. Που δηµιουργούν κρασιά τα οποία πολύ συ-
χνά έχουν κάτι να πουν. Αυτό από µόνο του είναι ένα τεράστιο επίτευγµα. Είναι επίσης τεράστιο επίτευγµα το ό-
τι ο κόσµος αντιµετωπίζει το ελληνικό κρασί τόσο θετικά. ∆ηλαδή είναι πολύ µεγάλος ο δρόµος που έχει διανυ-

∆εν έχω εγκαταλείψει 
την ιδιότητα του 
δηµοσιογράφου και 
ευελπιστώ ότι θα 
επιστρέψω σύντοµα,  
πιο δυναµικά και πιο 
ενεργά

συνέντευξη Ντίνος Στεργίδης

Φέτος στα 30 χρόνια τι νέο 
κοµίζει το Οινόραµα;
Η βασική διαφορά είναι ότι 
ανοίγουµε µια µέρα πιο νωρίς. 
Η έκθεση θα ανοίξει Παρασκευή 
απόγευµα, έξι µε δέκα, όπου 
η είσοδος θα είναι µόνο µε 
πρόσκληση και ο στόχος µας 
είναι να προσκαλέσουµε την 
επιχειρηµατική κοινότητα της 
χώρας. Με διασκεδάζει το γεγονός 
ότι έρχονται διάφοροι στην έκθεση 
που δεν είναι του χώρου και µένουν 
µε το στόµα ανοιχτό βλέποντας 
πόσα οινοποιεία υπάρχουν, πόσα 
κρασιά υπάρχουν, πόσος κόσµος 
είναι εκεί και δοκιµάζει. 

Αν έπρεπε να ξεχωρίσετε 
κάποιους ανθρώπους για τη 
συµβολή τους στην εξέλιξη 
του κλάδου, ποιους θα 
ξεχωρίζετε;
Κοιτάξτε, υπάρχει ένα άτοµο το 
οποίο είναι υπεράνω όλων, το 
οποίο είναι χιλιόµετρα µπροστά. Το 
οποίο είναι φυσικά η Σταυρούλα 
Κουράκου. Θέλω επίσης να 
ξεχωρίσω τη γενιά των οινολόγων. 
Τη γενιά που επέστρεψε στην 
Ελλάδα κυρίως από τη Γαλλία. Αυτοί 
έφεραν την επανάσταση, δηλαδή 
την τεχνογνωσία για να γίνει αυτή η 
µεγάλη αλλαγή. Τη µεγάλη αλλαγή 
σκέψης για το τι θα πει κρασί σήµερα. 
Επίσης θα µιλήσω για συνάδελφους 
δηµοσιογράφους του κρασιού, 
Γάλλους, που κατά βάση µε έβαλαν 
στο σωστό δρόµο θα έλεγα ως προς 
το πώς βλέπω εγώ το κρασί. 
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συνέντευξη Ντίνος Στεργίδης

θεί. Από κει και ύστερα τα αρνητικά 
είναι και αυτά πολλά. 

Τι θα µπορούσε να έχει γίνει ή 
να γίνει ακόµα; 
Η επιφανειακή θεώρηση των πραγ-
µάτων είναι ότι όλα πάνε πάρα πάρα 
πολύ καλά, γιατί πράγµατι οι πωλή-
σεις είναι πολύ καλές. Όλοι πουλά-
νε, γιατί ο κόσµος γύρισε στο κρασί, 
γιατί υπάρχει τουρισµός, γιατί έχουµε 
δραστηριοποιηθεί στις εξαγωγές. Αυ-
τό όµως δεν σηµαίνει τίποτα. Υπάρ-
χουν πολύ σοβαρά δοµικά προβλή-
µατα, από την κατάσταση του αµπε-
λώνα µέχρι τους εξωγενείς παράγο-
ντες, δηλαδή την αµφισβήτηση του 
αλκοόλ που έχει ξεκινήσει πολύ έντο-
νη από διάφορους κύκλους. Και άλ-
λα προβλήµατα οργάνωσης και νο-
οτροπίας του κλάδου. Ας πούµε π.χ. 
για µένα πολύ µεγάλο πρόβληµα ό-
τι δεν υπάρχει κρίσιµη µάζα οινοποιεί-
ων στις βασικές ονοµασίες προέλευ-
σης. ∆εν µπορεί να κατέβει µια περι-

οχή όπως η Σαντορίνη, να πάει σε µια έκθεση µε150 παραγωγούς για να φανεί η δύναµή της.Υ-
πάρχει µια επανάπαυση. Και αυτό γιατί πουλάνε. Και υπάρχει και µια δυστοκία στη συλλογική δρά-
ση γύρω από συλλογικές ιδιοκτησίες-εµπορικά σήµατα που είναι οι ονοµασίες προέλευσης.

Πιστεύετε ακόµα στην ονοµασία προέλευσης και στα ΠΟΠ; 
Η ερώτηση είναι πάρα πολύ σωστή. Έχω γράψει πάνω σ αυτό. Εγώ συνεχίζω να είµαι υπέρµα-
χος των ονοµασιών προέλευσης. Επαναλαµβάνω, δεν τις έχουµε εκµεταλλευτεί. Η εύκολη λύ-
ση είναι τραβάω το δρόµο µου και πουλάω γιατί εγώ είµαι. Έχω καλό µάρκετινγκ και τραβάω 
µπροστά και δεν µε ενδιαφέρει τι κάνουν οι άλλοι. Είναι µια κοντόφθαλµη θεώρηση, η οποία 
µπορεί να συνεχίσει και να λειτουργεί για πολλά χρόνια για κάποιους, αλλά δεν ξέρω κατά πό-
σο ωφελεί το σύνολο του ελληνικού κρασιού. 

Ποια θεωρείτε χώρα-πρότυπο στην οργάνωση του κλάδου;
Η Γαλλία. Μόλις επέστρεψα από την έκθεση Wine Paris Vine Expo, όπου η Γαλλία έκανε µια επίδει-
ξη δύναµης µε τα κρασιά της που είχα χρόνια να δω. Eίναι φυσιολογικό κάποιοι που µπαίνουν νέοι 
σε έναν κλάδο να θέλουν να αποδοµήσουν αυτό που υπάρχει είτε σαν άτοµα είτε και σαν θεσµούς 
και κρασιά και οτιδήποτε. Άρα υπάρχει αυτήν τη στιγµή η τάση να µην πίνουµε Bordeaux και να ψά-
χνουµε πράγµατα που δεν τα ξέρει κανένας. Υπάρχει τάση να αποδοµήσουµε τρόπους οργάνω-
σης, θεσµούς όπως είναι οι ονοµασίες προέλευσης, γιατί έχουµε σκεφτεί κάτι που είναι πιο σέξι. 
Να αποδοµήσουµε κάποιους γνωστούς ή ανθρώπους του χώρου γιατί είναι ξεπερασµένοι. Αλλά η 
πραγµατικότητα είναι ότι µια χώρα, η Γαλλία, ό,τι και να λένε, για µένα παραµένει νούµερο ένα σε 
όλα και στην ποιότητα των κρασιών της και στο εύρος των κρασιών που µπορεί να προσφέρει και 
σε αυτά που κάνει και στον τρόπο που τα επικοινωνεί. Είναι µια µεγάλη συζήτηση γιατί έχει να κάνει 
µε τους Αγγλοσάξονες, οι οποίοι έχουν ταυτιστεί µε το πάνω χέρι στο χώρο του κρασιού και έχουν 
επιβάλει τον δικό τους τρόπο σκέψης και µέσα από τις σχολές που έχουν επικρατήσει δικές τους 
και µέσα από τη γλώσσα τους και το ότι είναι µια ουσιαστικά καταναλωτική χώρα και βλέπουν το 
κρασί ως καταναλωτές και όχι ως παραγωγοί, αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Υπάρχει χώρος για νέους οινοποιούς; Ή 
µήπως είναι ήδη πολλοί; 
Ψυχρά αντικειµενικά, ο αριθµός των οινοποιών δεν είναι 
µεγάλος. ∆ηλαδή, άλλες χώρες ή άλλες περιοχές έχουν 
πολύ περισσότερα οινοποιεία απ’ ό,τι έχουµε εµείς σε σχέση 
µε τα καλλιεργούµενα στρέµµατα. Άρα λοιπόν υπάρχει 
χώρος, ναι.  Αλλά αυτό που γίνεται είναι ότι εδώ πέρα ο 
καθένας πάει και κάνει ένα κτήµα εκεί που κληρονόµησε 
από τον παππού του πέντε στρέµµατα και φτιάχνει ένα 
κρασί το οποίο πολλές φορές αναρωτιέσαι ποιος είναι ο 
λόγος ύπαρξής του. ∆ηλαδή δεν κινούνται φιλοσοφικά, δεν 
κινούνται µε αφετηρία το κρασί. Το κίνητρό τους είναι άλλο. 
Ουσιαστικά, αυτό κάνει κακό γιατί πάει να κλέψει κάποια 
µερίδια από οινοποιεία σοβαρά τα οποία έχουν κάτι να πουν.

Σε τι βαθµό ανταποκρίνεται ο κλάδος σε 
αυτό που είχατε στο νου σας όταν επιλέξατε 
να τον υπηρετήσετε µε τις δράσεις σας;
Ο κλάδος έχει αγκαλιάσει τις δράσεις µας. Αλλά 
όχι από καλοσύνη γιατί οι δράσεις µας είναι πολύ 
στοχευµένες και δίνουµε πολύ µεγάλη έµφαση 
στη σωστή διοργάνωση του οτιδήποτε κάνουµε και 
πιστεύω ότι αυτό είναι ένα προϊόν το οποίο βρίσκει 
απήχηση. ∆ε νοµίζω ότι κανείς από καλοσύνη στις 
εκθέσεις µας.
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Εµείς πώς το βλέπουµε λοιπόν το κρασί σαν καταναλωτές ή σαν 
παραγωγοί; Και ποιο θα βλέπατε ότι είναι η πιο µεγάλη µας αδυνα-
µία αυτή τη στιγµή; Αν έπρεπε να βρούµε µια.
Κατ΄ αρχάς η Ελλάδα, παραδόξως, παρά το ότι είναι µια ευρωπαϊκή και µε-
σογειακή χώρα και παρά το γεγονός ότι η Κουράκου µας άφησε παρακα-
ταθήκη όλο το σύστηµα των ονοµασιών προέλευσης, ουσιαστικά λειτουργεί 
σαν µια χώρα του Νέου Κόσµου στο χώρο του κρασιού. Είναι απίστευτο. Λει-
τουργεί µε τις µάρκες, δηλαδή υπερέχει η µάρκα του παραγωγού πάνω στη 
συλλογική µάρκα της ονοµασίας προέλευσης. Λειτουργεί µε τον παραγω-
γό µπροστά. Αυτό είναι βασισµένο περισσότερο στον τρόπο που λειτουργεί ο 
Νέος Κόσµος και όχι σαν ευρωπαϊκή χώρα. Αυτό είναι κάτι που δεν ξέρω αν 
µπορεί να αλλάξει, γιατί εξυπηρετεί και τη νοοτροπία µας. 

Θα το χαρακτηρίζαµε ως επιπολαιότητα;
Όχι. Σκέφτονται οι Έλληνες πολύ τι κάνουν. Απλά κοιτάνε πολύ το δικό 
τους συµφέρον. Και έξω στο Νέο Κόσµο δεν είναι έτσι. Εκεί δεν υπήρ-
χαν οι δοµές, ήταν αλλιώς. Αλλά εδώ πέρα θα µπορούσε. Θα µπορού-
σε να είναι αλλιώς.

Τι συστήνετε λοιπόν στους σηµερινούς συντελεστές; 
∆εν µπορώ να δίνω µαθήµατα. Εντάξει, δεν ξέρω. Πιστεύω ότι πρέπει να γί-
νει µία νέα µελέτη στρατηγικής. Όπως κάνουν όλες οι χώρες που παράγουν 
κρασί. Ξέρω ότι αυτή τη στιγµή συζητιέται να γίνει µία µελέτη στρατηγικής για 

το αµπέλι, το οποίο δεν θα διαφωνήσω ότι είναι απόλυτη προτεραιότητα. 

Τι όπλα διαθέτει η Ελλάδα σε αυτόν το σκληρό ανταγωνισµό στο 
κρασί;
Πριν απαντήσω, αναρωτιέµαι αν η πλειονότητα των Ελλήνων οινοπαραγω-
γών έχει συνειδητοποιήσει τι θα πει διεθνής ανταγωνισµός. ∆ηλαδή µε εξαί-
ρεση ας πούµε τα οινοποιεία που εξάγουν συστηµατικά, πάνε σε ξένες εκ-
θέσεις µεγάλες, όλοι οι άλλοι, που είναι εκατοντάδες, δεν έχουν αντιληφθεί 
περί τίνος πρόκειται. Κρασί βγάζουν όλες οι χώρες και πολύ ωραία κρασιά. 
Και ωραίες ετικέτες και concept προχωρηµένα. Βέβαια περάσαµε την πε-
ρίοδο που οι συνειρµοί ήταν πολύ κακοί και ένα προϊόν σαν το κρασί είναι ά-
µεσα συνυφασµένο µε την εικόνα µιας χώρας. Τώρα, αυτό έχει αλλάξει. 
∆εν είµαστε ας πούµε Ρουµανία στο µυαλό του δυτικού κόσµου. Είµαστε 
µια χώρα η οποία έχει αρχίσει να έχει µια εικόνα λίγο πιο σοφιστικέ. Αυτό εί-
ναι το νούµερο ένα. Το νούµερο δύο είναι ότι υπάρχει µια µια στροφή προς 
την αναζήτηση λιγότερο γνωστών ποικιλιών αµπέλου, πράγµα το οποίο έ-
χει βοηθήσει στο να πλασάρουµε και εµείς το Ασύρτικο και δύο τρεις άλλες 
ποικιλίες. Και ότι είµαστε τουριστικός προορισµός και ενδεχοµένως σε έναν 
βαθµό η ελληνική γαστρονοµία. 

Αρκούν αυτές οι τρεις τέσσερις ποικιλίες για να βρει η Ελλάδα µια 
θέση στην αγορά;
Όχι, δεν αρκούν κι από εκεί ξεκινά κατά κάποιο τρόπο το λάθος. ∆ώσαµε ί-
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σο ή ίδιο βάρος στην ποικιλία. Ας πούµε στη Γαλλία οι ονοµασίες προέλευσης πουλάνε καταρχάς το όνοµα της 
ονοµασίας προέλευσης. Αυτό έρχεται πρώτο. Όχι η ποικιλία. ∆ηλαδή, άµα πας στη Βουργουνδία και πας να α-
γοράσεις ένα Chablis, δεν γράφει πάνω στην ετικέτα Chardonnay, µάλιστα απαγορεύεται. To Chablis από µό-
νο του έχει δηµιουργήσει ένα τέτοιο ειδικό βάρος, µια τέτοια δύναµη, δεν µπορεί να αποδοµηθεί τόσο εύκολα. 
Η ποικιλία είναι ένας από τους παράγοντες που δηµιουργούν το ειδικό βάρος.

Βλέπετε να έρχεται σοβαρή συγκέντρωση του κλάδου;
Όχι. Κι είµαι κατηγορηµατικός γι’ αυτό. Από τότε που έχω µπει στο κρασί, ακούω από εξπέρ που έρχονται από 
άλλους κλάδους και κάνουν µελέτες να λένε «α, ναι, είναι κατακερµατισµένος κλάδος, ο µόνος τρόπος για να 
σωθεί είναι να γίνουν... βιοµηχανίες», «να συγκεντρωθούν...». Αυτά όλα δεν ισχύουν. Το κρασί είναι ένα προϊόν, 
το οποίο από τη φύση του απαιτεί αυτό το πράγµα. Η δύναµή του είναι ακριβώς ότι είναι κατακερµατισµένο και 
ότι είναι ένα σύνολο από άπειρα, αν θέλεις, σε παγκόσµιο επίπεδο, χιλιάδες, εκατοντάδες χιλιάδες οινοποιεία. 
Ο φίλος του οίνου δεν είναι απόλυτα πιστός στη µάρκα. ∆ηλαδή θα δοκιµάσει σήµερα αυτό, θα δοκιµάσει αύ-
ριο κάτι άλλο. Επειδή είναι και η έννοια της ιστορίας που κάθε χρόνο αλλάζει το κρασί, είναι πολύ δύσκολο να 
είσαι πιστός, γιατί αλλάζει συνέχεια. Μπορεί βέβαια κάποια οινοποιεία να κλείσουν.

Είδαµε πάντως το τελευταίο διάστηµα ενδιαφέρον από κάποια funds να µπουν σε οινοποιεία, τα 
οποία αντιµετώπιζαν προβλήµατα ή και να συγκεντρώσουν µεγαλύτερες δυνάµεις από αυτές που 
ξέραµε µέχρι τώρα ότι είχε ο καθένας. 
Ας µπουν. Και στο εξωτερικό υπάρχουν και στη Γαλλία ένα σωρό οινοποιεία ανήκουν σε ασφαλιστικές εται-
ρείες, ανήκουν σε funds, ανήκουν σε βιοµηχάνους, σε Κινέζους, σε ό,τι µπορείς να φανταστείς. Αλλά όλοι 
αυτοί λειτουργούν µε τους κανόνες του κρασιού. ∆εν λειτουργούν µε τους δικούς τους κανόνες. Και όσοι 
το προσπαθήσανε, σπάσαν τα µούτρα τους. Και στην Ελλάδα, στο παρελθόν, πολλοί εταιροεπαγγελµατίες, 
µεγαλοβιοµήχανοι µπήκαν στο χώρο. Ένα παράδειγµα η αλευροµηχανία Μάρας, κάποια στιγµή, είχε γεµί-
σει όλη η Αθήνα µε αφίσες για τα κρασιά Μάρα. Τα οποία ήταν κρασιά χωρίς χαρακτήρα. Βιοµηχανικού τύ-
που, ας το πούµε. Εµφιαλωµένο χύµα κρασί ήταν. Το οποίο δεν είχε κανένα σκεπτικό από πίσω. Μετά από 
λίγα χρόνια τίποτα…εξαφανίστηκε.

Ποιο είναι το καλύτερο κρασί που έχετε πιεί, κύριε Στεργίδη;
Κοίτα έχω γράψει ένα άρθρο, το οποίο το αναδηµοσιεύω κάθε τόσο, που λέει «Το καλύτερο κρασί στον κό-
σµο δεν υπάρχει». Οπότε δεν µπορώ να απαντήσω έτσι αλλά θα πω ότι σε αντίθεση µε πολλούς άλλους εµένα 
το κρασί το οποίο µε έβαλε στο παιχνίδι δεν ήταν κάποιο πανάκριβο γαλλικό Chateaux, ήταν ένα ταπεινό κόκ-
κινο κρασί από τον Λίγηρα, από την ονοµασία προέλευσης St Nicolas de Bourgueil. Ένα Cabernet πάρα πολύ 
φρουτώδες  το οποίο ως φοιτητής είχα αγοράσει από έναν καρβουνιάρη της γειτονιάς. Τότε υπήρχαν ακόµα 
στο Παρίσι καρβουνιάρηδες που πουλούσαν κρασί χύµα και µου είχε ανοίξει τα µάτια είπα «είναι δυνατόν να υ-
πάρχει τέτοιο πράγµα», τόσο έντονα φρουτώδες, τόσο ευχάριστο κόκκινο κρασί και στη συνέχεια τα κρασιά τα 
οποία συστηµατικά µε συγκλονίζουνε είναι τα µεγάλα γαλλικά κρασιά της υφηλίου κυρίως αυτά που είναι από 
βοτρύτη ή καθυστερηµένο τρυγητό.

Μήπως θυµάστε και την καλύτερη στιγµή µε ένα ποτήρι κρασί;
Όχι ακριβώς. Αλλά θυµάµαι µια από τις ανεπανάληπτες γευσιγνωσίες που έχω κάνει. Ήταν µια κάθετη Rioja 
που µας είχαν οργανώσει οι Ισπανοί, µέσα σε µια εκκλησία στο Saint-Jean de Compostela, από όπου περνούν 
οι προσκυνητές που περπατάνε για να φτάσουν σε αυτό το τεράστιο µοναστήρι που βρίσκεται στην βόρεια Ι-
σπανία. Που στην Ελλάδα νοµίζω ότι θα ήταν πολύ δύσκολο να γίνει κάτι τέτοιο. Μας είχαν οργανώσει µια τέ-
τοια δοκιµή -ήταν τόσο επιβλητικός ο χώρος.

Τα επόµενα όνειρα του Ντίνου Στεργίδη περνούν από το κρασί;
Ναι δεν βλέπω κάτι άλλο στον ορίζοντα.

Τελευταία ερώτηση. Είχατε πει κάποτε ότι θα µετακοµίζατε στο Τέξας όπου όλοι οπλοφορούν και 
πίνουν µπύρες. Ήρθε ο καιρός να το κάνετε;
Είναι από τα όνειρα που µένουν απραγµατοποίητα αλλά δεν έχει αλλάξει κάτι σε ό,τι αφορά τα πιστεύω αυτά.

Πόσοι ακόµη χωράνε στο 
ελληνικό κρασί;
Ας πούµε, αν στη Σαντορίνη δεν 
υπήρχε ο συνεταιρισµός, θα 
µπορούσαν να την αντικατασταθούν 
από άλλους 12-15 οινοποιούς. 
Το ίδιο πράγµα στη Νεµέα. Να 
σας δώσω ένα παράδειγµα. Το 
Châteauneuf-du-Pape το οποίο 
είναι 35.000 στρέµµατα, έχει 
350 οινοποιεία, που παράγουν και 
εµφιαλώνουν κρασί. Η Νεµέα, που 
είναι 25.000 στρέµµατα, έχει 30-
35. Άρα βλέπεις τη διαφορά. Θα 
έπρεπε κανονικά και η Νεµέα να 
έχει, αν όχι 350, να έχει τουλάχιστον 
100-150. Αν ήµασταν στην Ιταλία, 
στη Γαλλία, έτσι θα ήταν. Άρα 
υπάρχει χώρος.

συνέντευξη Ντίνος Στεργίδης
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εκθέσεις

οίνου

ΘΕΛΕΙ ΟΛΟ 
ΤΟ ΠΑΚΕΤΟ 
ΤΟ ΕΛΛΗΝΙΚΟ 
ΑΠΟΣΤΑΓΜΑ
Με αιχµή του δόρατος τη συστηµατική δουλειά που 

γίνεται τα τελευταία χρόνια στο τσίπουρο και τη ρακή 

και ιδιαίτερη αναφορά στις επίµονες προσπάθειες 

παλαίωσής τους αλλά και σύνδεσής τους µε το 

εγχώριο τουριστικό προϊόν έλαβε χώρα την Κυριακή 

21 Ιανουαρίου η έκθεση Ελληνικό Απόσταγµα 2024

Κείµενο Γιάννης Πανάγος 

ΘΕΩΡΙΑ, ΠΡΑΞΗ, ΕΜΠΕΙΡΙΑ  

Τ η θεαµατική πρόοδο που συντελείται τα τελευταία χρόνια 
στον κλάδο των αποσταγµάτων ήρθε να επιβεβαιώσει την 
Κυριακή 21 Ιανουαρίου η έκθεση Ελληνικό Απόσταγµα 2024 
που έλαβε χώρα στο Ωδείο Αθηνών.  Στην έκθεση, που 

οργάνωσε ο Σύνδεσµος Ελλήνων Παραγωγών Αποσταγµάτων & 
Αλκοολούχων Ποτών, σε συνεργασία µε την Vinetum, συµµετείχαν 30 
επιχειρήσεις του κλάδου που παρουσίασαν περισσότερα από 130 
προϊόντα όπως τσίπουρα, φρέσκα και παλαιωµένα, ούζα, απλά και 
premium, τσικουδιές από την Κρήτη, αποστάγµατα σταφυλής, περίτεχνα 

+130
προϊοντα

ΣΤΟΙΧΕΙΑ  ΕΚΘΕΣΗΣ
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 521.500 70%30
εταιρείες µέλη  
του ΣΕΑΟΠ

επισκέπτες

ΣΤΟΙΧΕΙΑ   ΣΕΑΟΠ

της αγοράςεπιχειρήσεις 
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εκθέσεις

οίνου

τζιν, ενδιαφέροντα βερµούτ και µοναδικά λικέρ, όλα 
ελληνικής παραγωγής. 
Αιχµή του δόρατος αποτέλεσε η συστηµατική δου-
λειά που γίνεται τα τελευταία χρόνια στην υπόθεση 
της παλαίωσης αποσταγµάτων και ειδικότερα στο τσί-
πουρο και την κρητική ρακή (τσικουδιά). Έτσι, δίπλα 
στο Dark Cave του Κώστα Τσιλιλή, εξέχουσα θέση εί-
χαν φέτος το Μανιφέστο του Αποστολάκη, το PURO 
του Καραθάνου, όπως και οι προτάσεις των Κατσα-
ρού και Μπέλα. Ειδικά στο παλαιωµένο τριών ετών 
του Μπέλα, η ντόπια ποικιλία Καρναχαλάς του Έ-
βρου, φαίνεται να κάνει τη διαφορά στο τελικό αποτέ-
λεσµα, «κόβοντας» την κλασική γεύση του τσίπουρου 
και αναδεικνύοντας µοναδικές αρωµατικές νότες και 
µια γεύση που συναγωνίζεται ξακουστά διεθνή απο-
στάγµατα. 

Οι δρόµοι των Αποσταγµάτων, µια συζήτηση 
για τη σύνδεση µε τον τουρισµό
Μεγάλο ενδιαφέρον παρουσίασε επίσης η συζήτη-
ση µε θέµα «Οι δρόµοι των Αποσταγµάτων», την ο-
ποία συντόνισε η δηµοσιογράφος Νέλλυ Καλαµαρά 
και στην οποία συµµετείχαν ο γενικός γραµµατέας 
του υπουργείου Πολιτισµού, υπεύθυνος για την Του-
ριστική Πολιτική και Ανάπτυξη, Μύρων Φλουρής, η α-
ποσταγµατοποιός και µέλος του ∆ιοικητικού  Συµβου-
λίου του ΣΕΑΟΠ, Νόπη Ρωµανίδου, ο Γιάννης Βαρ-
βαγιάννης από την οµώνυµη αποσταγµατοποιία και 
ο οινοποιός Βασίλης Παπαγιαννάκος. Σε συνέχεια ε-
πισηµάνσεων από τους συντελεστές του κλάδου, α-
πό την πλευρά του γενικού γραµµατέα εκφράστηκε 
η βούληση του υπουργείου να διευκολυνθεί µε κά-
θε τρόπο η ανάπτυξη του τουριστικού προϊόντος που 
συνδέεται µε τα αποστάγµατα και το κρασί, ενώ έγι-
νε αναφορά και στη δουλειά που γίνεται αυτό τον και-
ρό από το υπουργείο Πολιτισµού, ώστε να καταγρα-
φούν και να αναδειχθούν µε κάθε τρόπο τα παραδο-
σιακά πανηγύρια που πραγµατοποιούνται σε όλη την 
Ελλάδα, όπως και τα γνωστά καζανέµατα, τα οποία µ-
πορούν να αποτελέσουν πόλο έλξης τουριστών, προ-
σφέροντας µοναδικές εµπειρίες.           

Εξαιρετικό µακράς διάρκειας τελείωµα για 
το τσίπουρο Τσιλιλής Dark Cave που έχει 
ωριµάσει για πέντε χρόνια σε αµερικανικά 
και γαλλικά βαρέλια που είχαν φιλοξενήσει 
στο παρελθόν κόκκινο κρασί και Vinsanto.
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Όταν το τσίπουρο γίνεται 
ένα σύγχρονο spirit
Ένα καινοτόµο απόσταγµα είχαν την ευκαιρία να 
δοκιµάσουν φέτος οι επισκέπτες της έκθεσης «Ελληνικό 
Απόσταγµα». Ο λόγος για το O/PURIST, το πρώτο 
τσίπουρο νέας εποχής, αποτέλεσµα του οράµατος δέκα 
διακεκριµένων Ελλήνων bartenders.
Το O/PURIST είναι ένα ισορροπηµένο απόσταγµα 
στεµφύλων από εκλεκτές ποικιλίες σταφυλιού το 
οποίο επαναποστάζεται παρουσία τοπικών βοτάνων, 
φρούτων και µπαχαρικών, που στόχο έχει να 
αποτελέσει την αφετηρία και την αφορµή για τη 
δηµιουργία εξαιρετικών cocktails χωρίς να χάνει τη 
σύνδεση του µε την παράδοση και την αυθεντικότητα. 
Όσοι πέρασαν από το cocktail bar της έκθεσης 
συνάντησαν  κορυφαίους  bartenders από τα bar 
«42» και «Βaba Au Rum» που  δηµιουργούσαν  
ανατρεπτικές συνταγές cocktail. Οι δηµιουργικές 
συνταγές cocktail µε O/PURIST όπως ήταν 
αναµενόµενο κέρδισαν τις εντυπώσεις. 
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οινικό επιχειρείν

Emperia Group

Εκπρόσωπος της τρίτης 
γενιάς της οικογένειας 
Λαφαζάνη, η Αθηνά 
Λαφαζάνη, την οποία το 
Wine Trails συνάντησε 
στην πρόσφατη έκθεση 
HO.RE.CA.
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ΟΜΠΡΕΛΑ EMPERIA 
∆ΙΑ ΧΕΙΡΟΣ ΣΠΥΡΟΥ 

ΛΑΦΑΖΑΝΗ 
Στη σύσταση οµίλου εταιρειών µε την ονοµασία Emperia Group 

για να «συστεγάσει» τις τρεις εταιρείες που έχει στην ιδιοκτησία 

του προχώρησε ο οινοποιός Σπύρος Λαφαζάνης

Κείµενο Γιώργος Λαµπίρης
Φωτογραφίες Γεωργία Καραµαλή

Σ τον νεότευκτο όµιλο Emperia υπάγονται πλέον το Κτήµα 
Λαφαζάνης µε έδρα τη Νεµέα, το Οινοποιείο Νέστωρ της 
Μεσσηνίας, το οποίο περιήλθε στην ιδιοκτησία της επιχείρη-
σης το 2014 από τον Οινοποιητικό Συνεταιρισµό της περιο-

χής, καθώς και η εταιρεία Άµπελος µε έδρα την Πάτρα.
«Η Άµπελος αποτελεί µία πολύ ενδιαφέρουσα εταιρεία, η οποία έχει στην 
ιδιοκτησία της ένα οινοποιείο στην Αχαΐα καθώς και µία εγκατάσταση χυ-
µοποιείου που βρίσκεται στη Νεµέα. Μέσω αυτής παράγουµε το κρασί 
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που βρίσκεται εδώ και χρόνια δίπλα στον επαγγελµατία της 
εστίσης σε bag in box, ενώ το 2023 λανσάραµε και συσκευ-
ασίες µπουκαλιού των 500 ml µε την ονοµασία «MiRTOS». 
Παράλληλα, στο χυµοποιείο αξιοποιούνται οι µη οινοποιήσι-
µες ποικιλίες σταφυλιού και παράγεται χυ-
µός σταφυλιού, ο οποίος πωλείται στη βι-
οµηχανία τροφίµων για τη χρήση του ως 
γλυκαντική ουσία σε προϊόντα όπως η κο-
µπόστα, οι µαρµελάδες, τα soft drinks και 
άλλα» επισηµαίνει η Αθηνά Λαφαζάνη, εκ-
πρόσωπος της τρίτης γενιάς στην επιχεί-
ρηση, την οποία το Wine Trails συνάντησε 
στην έκθεση HO.RE.CA, που έλαβε χώρα 
από 9-11 Φεβρουαρίου στο εκθεσιακό κέ-
ντρο Metropolitan Expo.
Η λέξη «Emperia» από την οποία αντλεί 
την ονοµασία του ο νεοσύστατος όµιλος 
προέρχεται από τη λέξη «εµπειρία» που 
συνδέεται άρρηκτα µε το κρασί και τον οι-
νοτουρισµό. 
Όπως επισηµαίνει η κυρία Λαφαζάνη. «Θελήσαµε να δηµι-
ουργήσουµε µία οµπρέλα για να δείξουµε ότι τα τρία αυτά οι-
νοποιεία απαρτίζονται από την ίδια οµάδα ανθρώπων, µε ε-

Ναυαρχίδα του Κτήµατος, η ετικέτα Νεµέα Λαφαζάνης 
Π.Ο.Π. ΝΕΜΕΑ, παρουσιάζεται µε νέο packaging 
και νέο όνοµα : «Οινοπέδιο Κλεωνών», 

οινικό επιχειρείν

Emperia Group

Η λέξη «Emperia» 
από την οποία αντλεί 
την ονοµασία του ο 
νεοσύστατος όµιλος 
προέρχεται από τη λέξη 
εµπειρία που συνδέεται 
µε το κρασί και τον 
οινοτουρισµό
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Από το Οινοποιείο Νέστωρ κυκλοφόρησε πρόσφατα µία ακόµα ετικέτα, το 
λευκό Φιλέρι Fumé, το οποίο ωριµάζει για 6 µήνες σε καπνιστό δρύινο βαρέλι. 

µπνευστή στον Σπύρο Λαφαζάνη. Επίσης η φιλοσοφία πίσω 
από την ενοποίηση των δραστηριοτήτων είναι η κυκλική δια-
χείριση του σταφυλιού καθότι δεν απορρίπτεται τίποτα. Μέσα 
από τις διαδικασίες της καλλιέργειας, της οινοποίησης, της α-
πόσταξης, της χυµοποίησης του σταφυλιού, ότι υπολείπεται 
γυρνάει στην καλλιέργεια σε µορφή χούµους».

Επένδυση σε 300 στρέµµατα µε νέες φυτεύσεις 
βιολογικής καλλιέργειας
Το 2020 το κτήµα Λαφαζάνη απέκτησε έκταση 300 στρεµµά-
των στην περιοχή της Νεµέας από όπου θα προκύψουν νέες 
επιλεγµένες παραγωγές από τις φυτεύσεις ποικιλιών βιολογι-
κής καλλιέργειας όπως η Κυδωνίτσα, το Μαυροτράγανο και 
ο Ροδίτης Αλεπού. Τα πρώτα αποτελέσµατα αναµένεται να α-
ποτυπωθούν στην αγορά από το 2025 και ύστερα. 

Νέες ετικέτες αλλά και rebranding 
στο Kτήµα Λαφαζάνη
Φέτος το Οινοποιείο Λαφαζάνης συµπληρώνει 78 χρόνια 
διαδροµής. «Θέλαµε να δώσουµε νέα πνοή, οδεύοντας 
προς τα 80 χρόνια, γι’ αυτό και κάναµε ολικό rebranding. 
Στη HORECA 2024, παρουσιάσαµε τις αγαπηµένες ετικέ-
τες Πρόρωγος & Geometria µε νέα εµφάνιση και τη στιβα-

ρή Π.Ο.Π. ΝΕΜΕΑ του κτήµατος, µε το όνοµα Οινοπέδιο 
Κλεωνών. Ταυτόχρονα δηµιουργήθηκαν νέες ετικέτες ό-
πως είναι η νέα σειρά Break the Glass, η οποία αποτελείται 
από τρία διποικιλιακά κρασιά και το όνοµά της προέρχεται 
από το «break the rules» αλλά στο κρασί! Το λευκό είναι α-
πό Μαλαγουζιά και Σιδερίτης, το ροζέ είναι από Grenache 
Rouge και Syrah και το ερυθρό έχει προδιαγραφές Νέου 
Κόσµου, προέρχεται από Αγιωργίτικο και Tempranillo και 
είναι εξαιρετικά φρουτώδες».

Νέα ετικέτα Fileri Fumé από το οινοποιείο Νέστωρ
Από το Οινοποιείο Νέστωρ κυκλοφόρησε πρόσφατα µία α-
κόµα ετικέτα, το λευκό Φιλέρι Fumé, το οποίο ωριµάζει για 
6 µήνες σε καπνιστό δρύινο βαρέλι. Πρόκειται για µία ερυ-
θρωπή γηγενή ποικιλία, που συγγενεύει µε το Μοσχοφίλε-
ρο. «Το Φιλέρι είναι µία ποικιλία που έχουµε αποφασίσει 
να την αναδείξουµε, δηµιουργώντας µία σειρά από ετικέ-
τες µονοποικιλιακές Φιλέρι. Στις ήδη υπάρχουσες ετικέτες 
λευκού και ροζέ οίνου, προστέθηκε το 2023 και το Fume. 
Στόχος µας είναι να διερευνήσουµε τις δυνατότητες που έ-
χει η συγκεκριµένη ποικιλία Προστατευόµενης Γεωγραφι-
κής Ένδειξης Τριφυλία, να τη µελετήσουµε σε βάθος και 
να την αναδείξουµε».
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Μ ια διαφορετική φιλοσοφία στο χώρο του ποιοτικού 
ελληνικού κρασιού που ανοίγει έναν νέο δρόµο για τη 
στήριξη και προώθηση των ελληνικών οινοποιείων σε 
τοπικό και διεθνές επίπεδο εισάγει στην ελληνική αγορά 

το νεότευκτο σχήµα της Noble Wines των επιχειρηµατιών Ανδρέα 
Αντωνόπουλου και Πάτροκλου Κουδούνη. Όραµα και φιλοδοξία της 
είναι, πέρα από την πώληση και διανοµή οίνων,  µε σύγχρονα χρηµατο-
δοτικά σχήµατα και αναπτυξιακά κεφάλαια να σταθεί αρωγός στις 
διαδικασίες αναδιοργάνωσης της αµπελοκαλλιέργειας, της οινοποίη-
σης, του marketing και των logistics οινοποιείων που έχουν, όπως 
αναφέρθηκε σχετικά, µοναδική αξία. 
Κατά τη διάρκεια µιας εντυπωσιακής εκδήλωσης στο ξενοδοχείο Με-
γάλη Βρεταννία, τη ∆ευτέρα 15 Ιανουαρίου, µε συντονιστές τους δη-

Με φροντίδα από το αµπέλι στο ράφι
βλέπει το κρασί η Noble Wines
Φιλοδοξία της νεότευκτης εταιρείας να σταθεί µε σύγχρονα χρηµατοδοτικά σχήµατα και 
αναπτυξιακά κεφάλαια αρωγός στην αναδιοργάνωση αµπελοκαλλιέργειας και οινοποίησης

οινικά νέα ελληνική αγορά

H Νoble Wines 
αναλαµβάνει όλες 
τις διαδικασίες 
υποστήριξης 
µιας οινοποιητικής 
επιχείρησης από 
το χωράφι έως  
το ράφι.
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µοσιογράφους Νίκο Υποφάντη και Αφροδίτη Γραµµέλη, παρουσία εκ-
προσώπων της Βουλής, της Εκκλησίας, του επιχειρηµατικού τοµέα 
και του ελληνικού οινικού κλάδου, η Noble Wines συστήθηκε στο κοι-
νό µε µεγάλους πρωταγωνιστές τα οινοποιεία συνεργάτες της και συ-
γκεκριµένα τον Συνεταιρισµό Αµυνταίου, το Κτήα Μερκούρη, το Οι-
νοποιείο Γκίκα και το µικρο-οινοποιείο Ερίβωλος Φθία στη Φθιώτιδα, 
τα οποία παρουσιάστηκαν µέσα από περιεκτικά βίντεο και οµιλίες των 
παραγωγών, αλλά και και δοκιµές των οίνων τους που αρµονικά συνό-
δευσαν τα εξαιρετικά πιάτα του σεφ Αστέριου Κουστούδη. 
Την εκδήλωση τίµησαν µε την παρουσία τους µεταξύ άλλων  η χρυ-
σή Ολυµπιονίκης Φανή Χαλκιά, ο Απόστολος Βεσυρόπουλος, βουλευ-
τής Ηµαθίας και πρώην Υφυπουργός Οικονοµικών, ο Γεώργιος Τανισκί-
δης, Πρόεδρος της Optima Bank, ο Ηλίας Βαλαβάνης CEO της Berlin 
Packaging Hellas υπεύθυνος για την Ανατολική Ευρώπη, τη Μεσόγειο 
και µέση Ανατολή, o Νικόλαος Μπουφίδης Πρόεδρος & ∆ιευθύνων 
Σύµβουλος της βιοµηχανίας φαρµάκων Bennet και Αντιπρόεδρος της 
Πανελλήνιας Ένωσης Φαρµακοβιοµηχάνων, ο Πάρις Οικονόµου, Επι-
κεφαλής Wholesale Banking της Optima, ο θεοφιλέστατος εκπρόσω-
πος της ιεράς συνόδου επίσκοπος Ευρίπου Χρυσόστοµος, και ο Ανα-
στάσιος Θεοφίλου, ιδρυτής και πρόεδρος της Palisades Europe. 
«Την υποδοµή της παγκόσµιας Berlin Packaging θα θέλαµε να προ-
σφέρουµε στην Noble Wines και στους συνεργάτες της οινοποιούς, 
όπως και στον σχεδιασµό νέων προϊόντων µε βάση τη βιωσιµότητα και 
την απόδοση», δήλωσε µεταξύ άλλων ο Ηλίας Βαλαβάνης, CEO της 
Berlin Packaging Hellas, εκφράζοντας το µέγεθος της φροντίδας που 
προτίθεται να παράσχει η Noble Wines στα στυνεργαζόµενα οινοποιεία.

Πρεµιέρα µε Οινοποιητικό 
Συνεταιρισµό Αµυνταίου, Κτήµα 
Μερκούρη στην Ηλεία, Οινοποιείο 
Γκίκα στην Αττική και το µικρο-
οινοποιείο Ερίβωλος Φθία στη 
Φθιώτιδα έκανε η Noble Wines

∆ΙΑΧΕΙΡΙΣΤΕΣ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗΣ ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΑΣ
«H  Noble Wines δεν είναι απλά ένας αντιπρόσωπος. 
Βλέπουµε τους εαυτούς µας ως διαχειριστές µιας πολιτιστι-
κής κληρονοµιάς και έχουµε βαθιά εκτίµηση για την ιστορία, 
τον πολιτισµό και τη σκληρή δουλειά που κρύβεται σε κάθε 
µπουκάλι ελληνικού, ποιοτικού κρασιού» ανέφερε σχετικά ο 
διευθύνων σύµβουλος της Noble Wines Πάτροκλος Κουδού-
νης µιλώντας για το νέο επιχειρηµατικό εγχείρηµα.

Από αριστερά: Χαρίτων Μαρονικολάκης (∆ιευθυντής Εξαγωγών Noble Wines), 
Γιάννης Τσαπάρας (Ερίβωλος Φθία),  Έλενα Κυριακού (Amyntas Winery), 
Ανδρέας Γκίκας, Λάµπης Κανελλακόπουλος (Κτήµα Μερκούρη),  Γιώργος 
Σαλαµούρας (∆ιευθυντής Πωλήσεων Ελλάδος
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Η
γευσιγνωσία οίνων είναι µια υπέροχη εµπειρία!
Στην Cork Hellas, µε τους φελλούς DIAM εδώ 
και χρόνια τη βιώνουµε, δοκιµάζοντας, συχνά 
µαζί µε οινολόγους και οινοποιούς, πάρα πολ-

λά κρασιά, συγκρίνοντας και αξιολογώντας τα αποτελέσµα-
τα των διαφορετικών τύπων DIAM. Σχεδόν 15 χρόνια πριν, 
όταν ακόµη ο πωµατισµός των οίνων προσπαθούσε να λύ-
σει άλλα προβλήµατα όπως για παράδειγµα τις οσµές, η τε-
χνολογία των φελλών DIAM είχε ήδη προχωρήσει στο στά-
διο της παραγωγής των πωµάτων της µε καινοτόµες τεχνι-
κές και µε έλεγχο της µικροοξυγόνωσης, που έφερε ως α-
ποτέλεσµα την κυριαρχία πάνω στην εξέλιξη του κρασιού (έ-
λεγχος του οξυγόνου και του χρόνου).
Γνωρίζουµε ότι µετέπειτα έχει γίνει αποτελεσµατική έρευνα 
σε πώµατα βιοµηχανικής πρώτης ύλης, π.χ. µεταλλικά crown 
αφρωδών, για τον έλεγχο της διαπερατότητας. Ωστόσο, τα 
DIAM παραµένουν τα µόνα πώµατα από τη φυσική πρώτη ύ-
λη του φελλού που διαθέτουν από κατασκευής πολλούς δια-
φορετικούς και διακριτούς τύπους -προϊόντα µε απόλυτα συ-
γκεκριµένες και ελεγχόµενες ιδιότητες.

Πάνω από όλα η δυνατότητα επιλογής
Τελικά, το σηµαντικότερο είναι η δυνατότητα επιλογής! Η 
πρόκληση - απόφαση - προνόµιο, που ξεκινά από το αµπελο-
τόπι, την καλλιέργεια, την οινοποίηση και πολλές άλλες παρα-
µέτρους και ολοκληρώνεται µε την εµφιάλωση και τον πωµα-
τισµό. Πέρα από την ασφάλεια, την οµοιογένεια, την απου-
σία προβληµάτων, χρησιµοποιώντας τον ένα ή τον άλλο τύπο 
φελλού DIAM, το κρασί παίρνει µία συγκεκριµµένη, διακριτή 
πορεία στην εξέλιξή του.
∆οκιµάζονται ερυθροί οίνοι, για παράδειγµα Αγιωργίτικο ή 
Syrah, ένα φρέσκο και ένα παλαιωµένο, µε διαφορετικά 
DIAM και σε διαφορετικές διαπερατότητες. Επιλέγεται αυτό 
που ταιριάζει καλύτερα στο κάθε κρασί. Οµοίως σε ένα Λιάτι-
κο, ένα Merlot, µια Μαυροδάφνη.
Κλασική επιλογή αποτελούν όλοι οι τύποι του DIAM 5, ιδιαίτε-
ρα για οίνους που ο χρόνος είναι σύµµαχος. Συνάµα το DIAM 
3, σε P015 και P035, αποδεικνύεται µέσα από την πρακτική 
και τις δοκιµές ένα εύχρηστο «εργαλείο» για πλείστες εµφια-
λώσεις λευκών, ροζέ, ερυθρών, καθότι δοκιµάζουµε και γευ-
όµαστε σταθερά και µε συνέπεια το γνωστό µας κρασί. 
Στα ερυθρά µεγάλης παλαίωσης, µετά το πρώτο έτος από την 
εµφιάλωση και σε διαδοχικές συγκριτικές δοκιµές, µπορούµε 
άνετα να παρατηρήσουµε τη φανερή διακριτότητα µε τους δι-
αφορετικούς τύπους DIAM, προϊόντος του χρόνου. Η αρτιό-
τητα στη µακρόχρονη εξέλιξη µαζί µε τη φρεσκάδα των αρω-
µάτων και τη διατήρηση του χαρακτήρα του κάθε οίνου σα-

φώς ευνοούνται από τη χρήση DIAM 10 και DIAM 30 πολύ χα-
µηλής διαπερατότητας. Επιπρόσθετα, µε τη χρήση στη διαπε-
ρατότητα P035, του ιδανικού φυσικού φελλού,  ένα Ξινόµαυ-
ρο, µία Ληµνιώνα, ένα Μαυροτράγανο θα δώσουν ένα κρα-
σί έτοιµο για άµεση απόλαυση, αλλά και µε προοπτική µεγά-
λης παλαίωσης.

Κάθε ποικιλία, κάθε blend και µία πρόκληση
Τα Ασύρτικα από όλη την Ελλάδα αποτελούν µία κατηγορία α-
πό µόνα τους για την επιλογή του πιο ταιριαστού DIAM για το 
καθένα. Ακόµη, µας έχουν εκπλήξει ευχάριστα γευσιγνωσίες 
λευκών οίνων, όπως µια Μαλαγουζιά, ένα Σαββατιανό, ένα 
Μοσχοφίλερο, «ξεχασµένων» σε κελάρι για κάποια χρόνια µε 
ένα DIAM 2. Κάθε ποικιλία, κάθε blend και µία πρόκληση, ένα 
case study πωµατισµού για τα καλύτερα δυνατά αποτελέσµα-
τα, τώρα και µετά από πολλά χρόνια.

KEIMENO TΙΝΑ ΚΟΚΚΑΛΙ∆ΟΥ     
CORK HELLAS

Γευσιγνωσία οίνων µε φελλούς DIAM  
Mια υπέροχη εµπειρία

τεχνολογία πωµατισµός
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ΟΙΝΟΠΟΙΕΙΟ ΠΥΡΓΑΚΗ

Όταν η έλξη 
γίνεται ακαταµάχητη
Με ιδιαίτερη φροντίδα και µεράκι τα τελευταία 10 χρόνια 

η οικογένεια του Κωνσταντίνου Ν. Πυργάκη καλλιεργεί 

και παράγει το χαρισµατικό Μοσχοφίλερο

Η ΕΛΞΗ είναι ένα Mοσχοφίλερο ΠΓΕ 
Κορινθία που παράγεται σε ένα µικρό 

οροπέδιο της ορεινής Κορινθίας, τον Α-
σπρόκαµπο, 65 χλµ. µακριά από τη Μαντι-
νεία, που είναι και το ορεινότερο σύνορο 
της ζώνης ΠΟΠ ΝΕΜΕΑ. Η ΕΛΞΗ είναι έ-
να ιδιαίτερο Mοσχοφίλερο µε έντονα αρώ-
µατα λουλουδιών και φρούτων. Έχει ισορ-
ροπηµένη οξύτητα, ώστε να µπορεί να συ-
νοδεύσει  εξαιρετικά µεγάλη ποικιλία γευ-
µάτων. Η ΕΛΞΗ του 2019 απέσπασε ειδι-
κή διάκριση στο ∆ιεθνή ∆ιαγωνισµό Οίνου 
και Αποσταγµάτων Θεσσαλονίκης ως ο κα-
λύτερος ξηρός µονοποικιλιακός οίνος α-
πό την ποικιλία Μοσχοφίλερο και διακρίθη-
κε µε Χάλκινο Μετάλλιο το 2022 και Αση-
µένιο το 2023.
Ο Κωνσταντίνος Πυργάκης, ιδρυτής και ι-
διοκτήτης της οικογενειακής επιχείρησης,
κατάλαβε γρήγορα τη δυναµική και το ξε-
χωριστό terroir της περιοχής, γι΄αυτό και ε-
πένδυσε σε ποικιλίες µε έντονο αρωµατικό 
και γευστικό δυναµικό όπως το Μοσχοφί-
λερο. Στα 100 στρέµµατα του ιδιόκτητου α-
µπελώνα η οικογένεια φροντίζει µε µεράκι 
καλλιεργώντας µε πιστοποιηµένη βιολογική 
καλλιέργεια τα τελευταία 22 χρόνια κρατώ-
ντας τις στρεµµατικές αποδόσεις κάτω α-

πό τα 950 κιλά/στρέµµα, πολλές φορές και 
κάτω από 600 κιλά/στρέµµα δίνοντας στα 
φυτά τη δυνατότητα να παράξουν την ανώ-
τερη ποιότητα σεβόµενοι ταυτόχρονα τη 
φύση, το οικοσύστηµα και τη µοναδικότη-
τα της περιοχής που µοιάζει ανέγγιχτη από 
την επέλαση της βιοµηχανικής και χηµικής 
καλλιέργειας του παγκόσµιου αµπελώνα.
Οι ποικιλίες που καλλιεργούνται στο Οι-
νοποιείο Πυργάκη είναι Αγιωργίτικο, Μο-
σχοφίλερο, Ροδίτης, Μοσχάτο, Μαλαγου-
ζιά, Cab. Sauvignon, Merlot και Sauvignon
Blanc. Oι ετικέτες που διαθέτει το οινο-
ποιείο είναι Νεµέα Αγιωργίτικο, ΕΛΞΗ Μο-
σχοφίλερο, Sampi Μοσχάτο-Ροδίτης, 
Χάρη Μαλαγουζιά, Aitheras Cabernet 
Sauvignon, Ethos Μerlot, Digamma Αγιωρ-
γίτικο-Μerlot, Koppa Αγιωργίτικο, Stigma
Αγιωργίτικο, Κρυφή Λίµνη Sauvignon 
Blanc, Sly Fox Sauvignon Blanc και Sweet
Rozzy Mοσχοφίλερο.
Ήδη έχει ξεκινήσει η επέκταση του οινοποι-
είου,  φιλικού προς το περιβάλλον µε ειδική 
πτέρυγα για αφρώδεις οίνους,αλλά και ο ε-
µπλουτισµός του αµπελώνα µε ιδιαίτερες 
γηγενείς και διεθνείς ποικιλίες. Το οινοποι-
είο είναι διαθέσιµο κατόπιν συνεννόησης 
για γευσιγνωσία.

ετικέτες εγχώριες ντίβες

γίνεται ακαταµάχητη
Με ιδιαίτερη φροντίδα και µεράκι τα τελευταία 10 χρόνια 

η οικογένεια του Κωνσταντίνου Ν. Πυργάκη καλλιεργεί 

Η ΕΛΞΗ είναι ένα 
Κορινθία που παράγεται σε ένα µικρό 

οροπέδιο της ορεινής Κορινθίας,
σπρόκαµπο,
νεία, που είναι και το ορεινότερο σύνορο 
της ζώνης ΠΟΠ ΝΕΜΕΑ. 
να ιδιαίτερο 
µατα λουλουδιών και φρούτων. Έχει ισορ-
ροπηµένη οξύτητα
νοδεύσει  εξαιρετικά µεγάλη ποικιλία γευ-
µάτων. Η ΕΛΞΗ του 2019 απέσπασε ειδι-
κή διάκριση στο 
και Αποσταγµάτων Θε
λύτερος ξηρός µονοποικιλιακός οίνος α-
πό την ποικιλία Μοσχοφίλερο και διακρίθη-
κε µε Χάλκινο 
µένιο το 2023.
Ο Κωνσταντίνος Πυργάκης
διοκτήτης της οικογενειακής επιχείρησης
κατάλαβε γρήγορα τη δυναµική και το ξε-
χωριστό terroir της περιοχής
πένδυσε σε ποικιλίες µε έντονο αρωµατικό 
και γευστικό δυναµικό όπως το 
λερο. Στα 100 στρέµµατα του ιδιόκτητου α-
µπελώνα η οικογένεια φροντίζει µε µεράκι 
καλλιεργώντας µε πιστοποιηµένη βιολογική 
καλλιέργεια τα τελευταία 22 χρόνια κρατώ-
ντας τις στρεµµατικές αποδόσεις κάτω α-
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ΕΝΑ ΚΡΑΣΙ ΟΡΟΣΗΜΟ ΓΙΑ ΤΟ ΚΤΗΜΑ ΤΣΕΛΕΠΟΥ

Η φινέτσα 
του Μοσχοφίλερου

Η Amalia Vintage είναι ένα πολύπλοκο αφρώδες στα πρότυπα της Καµπανίας, 

καθώς φτιάχνεται µε την παραδοσιακή µέθοδο της σαµπάνιας

Α ναµφίβολα, ένα από τα πιο σηµαντι-
κά επιτεύγµατα του Κτήµατος Τσέ-

λεπου αποτελεί το αφρώδες κρασί Amalia 
Vintage, ένα κρασί από 100% Μοσχοφίλε-
ρο, το οποίο αποτελεί και πρωτοπορία για 
τα δεδοµένα της Ελλάδας. 
Η Amalia Vintage είναι ένα πολύπλοκο α-
φρώδες στα πρότυπα της Καµπανίας, κα-
θώς φτιάχνεται µε την παραδοσιακή µέ-
θοδο της σαµπάνιας, εµφανίζοντας λε-
πτά αρώµατα από φλούδες εσπεριδοει-
δών, αχλαδιού και πασχαλιάς, µε φόντο 
γοητευτικές νότες ζύµης και µελιού. Πα-

ράλληλα, η Amalia Vintage εκτός από το 
ότι είναι προϊόν εξαιρετικής χρονιάς δι-
αφέρει και στα στάδια της ζύµωσης, κα-
θώς η δεύτερη ζύµωση που στην Brut εί-
ναι ένας χρόνος στη φιάλη στη Vintage 
είναι δύο χρόνια.  Οι τεχνικές της παρα-
δοσιακής µεθόδου λειτουργούν ως πι-
στοποίηση των δυνατοτήτων του συγκε-
κριµένου αφρώδους, τόσο στο αρωµατι-
κό, όσο και στο γευστικό κοµµάτι, γεγο-
νός που επιβεβαιώνει τον χαρακτηρισµό 
της Ανδριανής Τσέλεπου για την Amalia, 
ότι είναι η «φινέτσα» του Μοσχοφίλερου.

Συµπληρωµατικά, η οικογένεια Τσέλεπου 
υποστηρίζει πως το συγκεκριµένο κρα-
σί αποτελεί το µέσο διαφοροποίησης α-
πό όλα τα άλλα οινοποιεία, για τον λό-
γο ότι αντέχει στον χρόνο και ενδείκνυται 
για παλαίωση. Το συγκεκριµένο αφρώ-
δες, όπως και η σαµπάνια, αποτελεί προ-
ϊόν εορτασµού, οπότε δεν θα µπορού-
σε να µην συνδυαστεί µε όστρακα, χαβιά-
ρι, αυγοτάραχο, καθώς και µε ώριµα τυ-
ριά. Φαγητά που υπό την συνοδεία της 
Amalia Vintage θα µπορούσαν να πλαισι-
ώσουν ένα µεγαλειώδες δείπνο.
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ετικέτες εγχώριες ντίβες

ANOSIS 2022
ΚΤΗΜΑ ΛΑΝΤΙ∆Η

Σύγχρονη µέθοδος οινοποίησης µε ελεγχόµενη ζύµω-
ση σε χαµηλές θερµοκρασίες για την καλύτερη διατήρη-

ση των αρωµάτων, που δίνει στην ποικιλία την ευκαιρία 
να εκφράσει το χαρακτήρα της. Κρασί µε χαρακτηριστική 

φρεσκάδα και έντονη οξύτητα. Αρώµατα µεγάλης έντα-
σης µε χαρακτηριστικά αυτά των εσπεριδοειδών, τριαντά-

φυλλου, µέντας και λεµονιού. 12,0% vol.

SEMELI MANTINIA 2022
ΚΤΗΜΑ ΣΕΜΕΛΗ
Ζωντανό, κιτρινοπράσινο χρώµα. Φίνα αρώµατα λου-
λουδιών µε άνθη λεµονιάς, εσπεριδοειδών και ρόδων, 
χαρακτηριστικά της ποικιλίας Μοσχοφίλερο. Στο στό-
µα πλούσιο και φρουτώδες µε µακρά αρωµατική επί-
γευση. To Semeli Mantinia ΠΟΠ «Μαντινεία» παρά-
γεται από Μοσχοφίλερο που καλλιεργείται στο Ζευγο-
λατιό Μαντινείας σε υψόµετρο 650 µ. Ζυµώνεται αρ-
γά σε σταθερή θερµοκρασία 17-18°C. 12,0% vol.

ΓΕΩΜΕΤΡΙΑ ΜΟΣΧΟΦΙΛΕΡΟ 2023
ΟΙΝΟΠΟΙΙΑ ΛΑΦΑΖΑΝΗ
Με έντονο αρωµατικό χαρακτήρα, η ετικέτα 
προέρχεται από τους ιδιόκτητους αµπελώνες 
της οικογένειας Λαφαζάνη και συνεργαζόµε-
νους παραγωγούς από τη Μαντίνεια. Η πρώ-
τη ύλη διαλέγεται χειρωνακτικά και παράγε-
ται µε τις πλέον σύγχρονες πρακτικές οινο-
ποίησης και τη φιλοσοφία της βιώσιµης καλ-
λιέργειας. 11,5% vol.

ΜΑΝΤΙΝΕΙΑ 2022
 ΟΙΝΟΠΟΙΙΑ ΜΠΟΣΙΝΑΚΗ

Κιτρινοπράσινο χρώµα µε απαλές 
γκρι-ροζ ανταύγειες. Πλούσιο στη µύ-

τη λευκό κρασί, µε αρώµατα ώριµων 
κίτρινων φρούτων, σε συνδυασµό µε 
άνθη λεµονιάς και γιασεµί. Στο στό-

µα, χαρακτηριστική οξύτητα και έντο-
να αρώµατα κίτρου και εσπεριδοει-

δών σε ένα ισορροπηµένο σύνολο. Τα 
σταφύλια προέρχονται από επιλεγµέ-

να αµπελοτόπια. 12,5% vol.
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ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ
Ζήσης Πανάγος

ΜΑΝΤΙΝΙΑ 2022
ΟΙΝΟΠΟΙΕΙΟ ΜΟΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ανθικό µπουκέτο µε τροπικές νύξεις αλλά 
και νότες ορυκτότητας που διευρύνουν 

τον πολύπλοκο αρωµατικό χαρακτήρα 
και φρέσκο, δροσιστικό στόµα µε 

αρωµατική ένταση και τραγανή οξύτητα 
αλλά και µακριά επίγευση χαρακτηρίζουν 

την ΠΟΠ Μαντίνεια Μορόπουλου. Η 
επιλογή της πρώτης ύλης γίνεται από 

βιολογικούς και συµβατικούς ξερικούς 
αµπελώνες.12,0% vol.

ΜΟΣΧΟΦΙΛΕΡΟ

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ
ήσης Πανάγος

ΤΟΜΗ ΜΑΝΤΙΝΕΙΑ 2022
TROUPIS WINERY
Η καλλιέργεια των ιδιόκτητων αµπελώνων της 
οικογένειας Τρουπή µε γνώµονα την χαµηλή 
στρεµµατική απόδοση και οι σύγχρονοι µέθο-
δοι λευκής οινοποίησης αναδεικνύουν το δυ-
ναµικό της ποικιλίας. Πολύπλοκος αρωµατι-
κός πλούτος που ακολουθείται από ελαφρώς 
όξινη αλλά γεµάτη γεύση και επίγευση περ-
γαµόντου. 12,0% vol. 

ΜΟΣΧΟΦΙΛΕΡΟ 2022 Bio
ΚΤΗΜΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ
H πρώτη ύλη για το µονοποικιλιακό Μοσχο-
φίλερο του Κτήµατος Νικολάου προέρχεται 
από τους ιδιόκτητους αµπελώνες 8 στρµ., 
βιολογικής γεωργίας στην περιοχή Παλαιό-
πυργος Μαντίνειας µε ηλικία αµπελιών 60 
έτη. Ένα κρασί που προσφέρει µια ιδιαίτε-
ρη γευστική εµπειρία όπου οι νότες ροδο-
πετάλων και εσπεριδοειδών συνδυάζονται 
µε την έντονη οξύτητα και τη µακρά επί-
γευση.12,0% vol.

Όνοµα και πράµα η χαρισµατική ποικιλία που εκφράζει τον 
πρωτόλειο αρωµατικό χαρακτήρα της µε αµεσότητα, ενώ σε 

επιδέξια χέρια µεγαλουργεί δίνοντας ιδιαίτερους λευκούς 
ξηρούς, ροζέ,αφρώδεις αλλά και ερυθρους οίνους

ΣΑΓΗΝΕΥΕΙ 
ΤΙΣ ΑΙΣΘΗΣΕΙΣ

ΜΟΣΧΟΦΙΛΕΡΟ 2022
JULIET & ROMEO

Ανθική µύτη µε το τριαντάφυλλο 
να επικρατεί και νότες από 

εσπεριδοειδή αλλά και λευκά 
λουλούδια µε µια διακριτική 

νότα λευκού πιπεριού. 
Στο στόµα έχει µεγάλη 

συγκέντρωση, λιπαρότητα 
και όγκο µε ξεκάθαρη τη 
βοτανικότητα. Μοναδική 

οξύτητα που δίνει συγχρόνως 
ευχάριστη και µεγάλη σε 

διάρκεια επίγευση. Η φρεσκάδα 
και το σώµα οφείλονται στην 

ηλικία, τα αµµώδη εδάφη και το 
µεγάλο υψόµετρο των αµπελιών. 

12,0% vol.

ΜΟΣΧΟΦΙΛΕΡΟ 2022
JULIET & ROMEO

νθική µύτη µε το τριαντάφυλλο 
να επικρατεί και νότες από 

εσπεριδοειδή αλλά και λευκά 
λουλούδια µε µια διακριτική 

νότα λευκού πιπεριού. 
χει µεγάλη 
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ετικέτες νέες κυκλοφορίες

Τον ισχυρό άνεµο δηµιουργίας που πνέει στην ελληνική 
αγορά οίνου επιβεβαιώνουν µε τον καλύτερο τρόπο 

οι πολλές νέες ετικέτες που παρουσιάζονται από 
δυναµικούς παίχτες της εγχώριας οινικής σκηνής. 

Ταξιδεύουµε στη Λακωνία, τη Μαντινεία και τη Βοιωτία 
για να επιλέξουµε τις τρεις ετικέτες του τεύχους

ΠΕΤΡΟΥΛΙΑΝΟΣ 2022
VATISTAS IOANNIS
Ένα κοµψό κρασί απο µια σπάνια ποικιλία 

της Λακωνίας. ∆ιαθέτει διακριτά αρωµατικά 

χαρακτηριστικά που παραπέµπουν σε 

εσπεριδοειδή όπως το µανταρίνι και 

λευκόσαρκα φρούτα όπως το αχλάδι. 

Ζυµώνει και ωριµάζει σε ανοξείδωτες 

δεξαµενές µαζί µε τις φίνες οινολάσπες 

του ντύνοντας έτσι µε επιπλέον στοιχεία τη 

φρεσκάδα της διακριτικής του οξύτητας. 

Στις πλαγιές της Παντάνασσας, δίπλα στη 

Μονεµβασιά απλώνονται οι αµπελώνες της 

οικογένειας Βατίστα.

13,0 % VOL

12,5% VOL.

THE WHITE KNIGHT
BOUTARI
Μοσχοφίλερο 100% από επιλεγµένα 

σταφύλια που καλλιεργούνται σύµφωνα 

µε τις αρχές της βιολογικής γεωργίας 

σε ιδιόκτητο αµπελώνα στη ζώνη ΠΟΠ 

Μαντινεία, όπου η εταιρεία έχει µακρά 

παράδοση. Ακολουθείται παραδοσιακή 

µέθοδος της Καµπανίας στην 

οινοποίηση, που δίνει ένα αποτέλεσµα 

µε ζωηρές φυσαλίδες. Μύτη και στόµα 

χαρακτηρίζονται από τον συνδυασµό 

φρουτώδων αρωµάτων και έντονης 

ξηρότητας σε ένα ορεκτικό σύνολο.

Οινικές προτάσεις
νέες κυκλοφορίες 

14,0% VOL.

UNICORN 2021
ΚΤΗΜΑ ΜΟΥΣΩΝ
Ένα µονοποικιλιακό Μούχταρο, που 

έρχεται από έναν αυτόρριζο αµπελώνα 

96 χρόνων µε πολύ χαµηλή στρεµµατική 

απόδοση. Βαθύ µωβ χρώµα µε αρώµατα 

φρούτων του δάσους, άγριας φράουλας, 

φραγκοστάφυλου, δαµάσκηνου, πιπεριού 

και γλυκόριζας. Στο σώµα είναι πλούσιο και 

πυκνό µε ένταση στον φρουτώδη χαρακτήρα 

του. Εντυπωσιακή συµπύκνωση στο στόµα 

και καλοδοµηµένες τανίνες. Αξεπέραστη 

επίγευση µε µεγάλη διάρκεια. Παλαιώνει σε 

δρύινα βαρέλια για 12 µήνες.
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Η σειρά της παρουσίασης των οινοποιείων είναι τυχαία.
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Με µεθοδικότητα και επιµονή ανήσυχοι αµπελουργοί και οινοποιοί 

διέκριναν σπάνιες ποικιλίες, κατέγραψαν τη διαφορετικότητά τους 

και δηµιούργησαν ολοκληρωµένες προτάσεις προϊόντων, που 

ακολουθούν τις διεθνείς τασεις δίνοντας ορµή στο ελληνικό κρασί

ΝΟΣΤΙΜΕΣ & 
ΧΑΡΙΣΜΑΤΙΚΕΣ

Η πολυµορφία της αµπέλου και του κρασιού αποδεικνύεται πως είναι διαρκώς 
διαστελλόµενη, ιδιαίτερα όσο νέα και πιο ακριβή επιστηµονικά εργαλεία αναγνώρισης 
και ταυτοποίησης βρίσκουν κι εδώ πεδίο έρευνας κι εφαρµογής. Η φύση αυτής της 
ποικιλοµορφίας αποδεικνύεται από µόνη της ικανή να ενεργοποιήσει την έµφυτη 

ανθρώπινη ροπή προς την εξερεύνηση του νέου, του λιγότερο γνωστού, του γνωστού άγνωστου κι 
εν τέλει του τελείως άγνωστου. Έτσι, όσο αυξάνεται η τάση για ανακάλυψη και κατανάλωση 
κρασιών από ενδογενείς ποικιλίες, τόσο εκτείνονται τα όρια των άγνωστων ποικιλιών. Είναι όµως 
πραγµατικά άγνωστο κάτι που υπήρχε, για γενιές, κάπου εκεί έξω περιµένοντας κάποιος να το 
ανακαλύψει ή και να ανακαλύψει ξανά µέσα από νέες οπτικές και προσεγγίσεις; Το Βλάχικο, το 
Ροζακί, ο Σιδερίτης, η Μαυροκουντούρα, το Μαυράθηρο και ο Ταχτάς είναι κάποιες ανάµεσα στις 
πολλές άλλες ελληνικές περιπτώσεις που έχουν πάρει η κάθε µία µε τον δικό της ρυθµό το δρόµο 
της αναγνώρισης και της καθιέρωσης. Αντίστοιχα, τα παραδείγµατα από το εξωτερικό πληθαίνουν 
διαρκώς. Έτσι, οι φωνές µέσα στη ζώνη της Champagne για τις δυνατότητες που προσφέρουν οι 
ποικιλίες Arbane και Petit Meslier πολλαπλασιάζονται. Μια καλή ευκαιρία για όποιον επιθυµεί να το 
διαπιστώσει είναι η ετικέτα BAM Brut Nature Champagne από το οινοποιείο Tarlant, όπου µαζί µε 
το Pinot Blanc οι δύο ποικιλίες συνθέτουν ένα µοναδικό, άκρως εκφραστικό και τυπικό σύνολο. 
Αντίστοιχα, στη γειτονική Ιταλία οι ερυθρές Teroldego, Pugnitello και Ruche δείχνουν να είναι τρεις 
από τις πολλές γνωστές-άγνωστες ποικιλίες που ανακαλύπτουν ξανά οι επαγγελµατίες και οι 
οινόφιλοι, διευρύνοντας έτσι ακόµα περισσότερο τον απέραντο ενδογενή ιταλικό οινικό καµβά.   

ΒΛΑΧΙΚΟ
ΗΠΕΙΡΟΣ

ΡΟΖΑΚΙ
ΚΑΒΑΛΑ

ΣΙ∆ΕΡΙΤΗΣ
Β∆ ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΟΣ

ΜΑΥΡΟΚΟΥΝΤΟΥΡΑ
ΕΥΒΟΙΑ

ΜΑΥΡΑΘΗΡΟ
ΣΑΝΤΟΡΙΝΗ

ΤΑΧΤΑΣ
ΗΡΑΚΛΕΙΟ ΚΡΗΤΗΣ

∆ιάσπαρτος σε όλη 
την ελληνική 

επικράτεια είναι 
ο αµπελουργικός 

θησαυρός των 
σπάνιων γηγενών 

ποικιλιών

Κείµενο Κώστας Λώνης  Οινολόγος
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σπάνιες ποικιλίες

Τα δώρα 
του ∆ιονύσου

Οινοποιείο: Οινοποιία Παρπαρούση 
Οινολόγος: Εριφύλη Παρπαρούση
Περιοχή:  Αχαΐα

Ο πολύτιµος θησαυρός της Αχαΐας
ΠΡΑΣΙΝΟΚΙΤΡΙΝΟ χρώµα, πλούσια και έντονα αρώµατα φρέσκων φρού-
των, λεπτά αρώµατα αγριολούλουδων, µεταλλικότητα, ευχάριστη επίγευ-
ση για τον ΠΓΕ Αχαΐα λευκό ξηρό οίνο της Οινοποιίας Παρπαρούση από 
100% Σιδερίτη, που προέρχεται από ιδιόκτητο αµπελώνα στη ∆. Αχαΐα. 
Μία ερυθρωπή όψιµη ποικιλία που καλλιεργείται κυρίως στη βορειοδυτική 
Πελοπόννησο, η οποία παίρνει το όνοµά της από το «σίδερο», καθώς η 
φλούδα του σταφυλιού είναι πολύ σκληρή ενώ παράγει µεγάλα τσαµπιά, 
µε µεγάλες ρώγες. Συνοδεύει ιδανικά ψάρια, φρούτα της θάλασσας, αυ-
γοτάραχο Μεσολογγίου και λευκά κρέατα.
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Ωριµάζει για δύο χρόνια σε γαλλική δρυ και εµφιαλώνεται αφιλτράριστος 

Ο εµβληµατικός Ταχτάς 
του κρητικού αµπελώνα

ΤΟ 2011 η Alexakis Wines µε έδρα το Ηράκλειο Κρήτης εντόπισε στον Πρινιά Ηρα-
κλείου ένα ορεινό αµπέλι σε ύψος 600 µ. και αποµόνωσε τη λευκή γηγενή ποικιλία 
Ταχτά διασώζοντάς τη µε επισήµανση αγενούς πολλαπλασιαστικού υλικού (κληµα-
τίδες). Το 2015 τη φύτευσε για πρώτη φορά σε ιδιόκτητο αµπελώνα στον Άγιο Θω-
µά Ηρακλείου και ο Alexakis Ταχτάς 2017 παρουσιάστηκε για πρώτη φορά στο Οι-
νόραµα 2018, ενώ το 2018 το Οινοποιείο Alexakis έδωσε άδεια στο συνεργαζόµε-

νο φυτώριο να προµηθεύσει Τα-
χτά σε αµπελουργούς του νη-
σιού. Σηµειώνεται ότι επί δεκαε-
τίες οι άνθρωποι του Οινοποιεί-
ου συνεργάζονται µε πλήθος α-
µπελουργών του νησιού µε απο-
τέλεσµα να γνωρίζουν τις ιδιαιτε-
ρότητες του Κρητικού αµπελώνα. 
Αυτή η γνώση δίνει τη δυνατότητα 
επιλογής αµπελώνων µε ιδιαίτερο 
χαρακτήρα για κάθε διαφορετική 

ποικιλία, όπως έγινε και στην περίπτωση του Ταχτά. Πρόκειται για µια ποικιλία που καλλι-
εργείται στην Κρήτη ήδη από τον 16ο αιώνα. Στην οθωµανική γλώσσα taht σήµαινε «θρό-
νος» και οι Έλληνες ονόµασαν την ποικιλία Ταχτά προς τιµήν της ποιότητάς της. Στην ίδια 
λέξη αργότερα προστέθηκε ένα «a», δηλαδή tahta, που σηµαίνει «ξύλο», «σανίδα», µάλ-
λον από το σκληρό ξύλο της κληµατίδας και τη σκληρή σαν ξύλο φλούδα του σταφυλιού, 
καθώς και τις υψηλές ταννίνες. Αξίζει δε να σηµειωθεί ότι ο Ταχτάς θεωρείται µία από τις 
ποικιλίες του ξακουστού κρητικού χαρµανιού του Μεσαίωνα Μαλβαζία. 

Ταχτάς 2019

Οινοποιείο: Οινοποιείο Αλεξάκη
Οινολόγος: Απόστολος Αλεξάκης
Περιοχή: Ηράκλειο Κρήτης

Οικογένεια
Αλεξάκη
Επικεφαλής του Οινοποιεί-
ου Αλεξάκη, στο οποίο ο-
φείλεται η διάσωση του Τα-
χτά, είναι τα αδέλφια οινο-
λόγοι Λάζαρος (αριστερά 
στη φωτογραφία κάτω) και 
Απόστολος Αλεξάκης.
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Το Ροζακί ή αλλιώς Ραζα-
κί ή Κέρινο είναι µια σπάνια 
ποικιλία που καλλιεργείται κυρί-
ως στην περιοχή της Καβάλας 
αλλά συναντάται σε µικρή έκτα-
ση και στην υπόλοιπη Ελλάδα. 
Χρησιµοποιείται σπάνια στον 
τοµέα της οινοποιίας λόγω της 
ιδιαίτερης φύσης του.

Ροζακί 2022

Οινοποιείο: Οινοποιείο Τσικρικώνη
Οινολόγος: Θοδωρής Τσικρικώνης
Περιοχή:  Καβάλα

ΤΟ OΙΝΟΠΟΙΕΙΟ Τσικρικώνη είναι το πρώτο που παρήγαγε λευκό ποικιλιακό οίνο α-
πό Ροζακί και ουσιαστικά έτσι ξεκίνησε η αναβίωση και η ανάδειξη της τοπικής αυ-
τής ποικιλίας. Τα σταφύλια που χρησιµοποιούνται για την παράγωγη του κρασιού προ-
έρχονται από έναν αµπελώνα 60+ ετών που βρίσκεται πέριξ του οινοποιείου. Τα πρέ-
µνα του αµπελώνα αποτελούν φυσικό µνηµείο και κάθε χρόνο ένα διαφορετικό κο-
σµεί την ετικέτα του κρασιού σαν σκίτσο. Η ετήσια παραγωγή σε φιάλες είναι µικρή (α-
πό 800 έως 2.000) και εξαρτάται από την απόδοση του αµπελιού, η οποία δεν ξεπερ-
νά τα 500 κιλά ανά στρέµµα. Η οινοποίηση γίνεται µε ήπιο τρόπο χωρίς την προσθήκη 
ζυµών και άλλων οινολογικών υλικών, καθώς επίσης µε λεπτούς χειρισµούς, προκει-
µένου να µην αλλοιωθούν τα ποιοτικά χαρακτηριστικά της ποικιλίας. 

Μια σπάνια οινική εµπειρία
Τα πρέµνα του αµπελώνα αποτελούν φυσικό µνηµείο και κάθε χρόνο 

ένα διαφορετικό κοσµεί την ετικέτα του κρασιού σαν σκίτσο. 
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Αρχαία ποικιλία, 
σύγχρονη γεύση 
Φόρος τιµής στην ιστορία της Εύβοιας  

η αναβίωση της Μαυροκουντούρας Κύµης

ΤΗΝ ΙΣΤΟΡΙΚΗ ποικιλία Μαυροκουντούρα Κύµης, που 
αποτελεί κλώνο της αιγαιοπελαγίτικης Μανδηλαριάς 
αλλά µε πιο µικρά σταφύλια, πιο σκούρο χρώµα και 
βελούδινες ταννίνες, έχει αναβιώσει ο Απόστολος 
Μούντριχας, επικεφαλής του ευβοιώτικου Κτήµατος 
Αβαντίς και λάτρης του τόπου του. Μύτη εξελισσόµε-
νη, φρουτώδης και µπαχαρένια, αρώµατα µαρµελά-
δας βανίλιας και καφέ. Στόµα πλούσιο στρογγυλό µε 
µέτρια υψηλή οξύτητα και έντονες βελούδινες ταννί-
νες. Επίγευση µακριά για έναν ερυθρό οίνο που ωρι-
µάζει για 12 µήνες σε νέα δρύινα βαρέλια Ermitage 
και έχει διακριθει επανειληµµένα σε διεθνείς διαγων-
σιµούς. Συνοδεύει κόκκορα κρασάτο, κόκκινα κρέ-
ατα, µπριζόλα στην σχάρα, ενώ έχει δυνατότητα πα-
λαίωσης στη φιάλη 8-10 έτη.

Μαυροκουντούρα 2019
Οινοποιείο: Κτήµα Αβαντίς
Οινοποιός: Απόστολος Μούντριχας
Περιοχή: Εύβοια
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Βλάχικο 2020

Οινοποιείο: Zoinos Winery
Οινολόγος: Ελένη Σίντου
Περιοχή: Ζίτσα Ιωαννίνων

ΣΤΗΝ ΟΡΕΙΝΗ ΑΜΠΕΛΟΥΡΓΙΚΗ  ζώνη της Ζίτσας στην Ήπειρο, το κλίµα, το έδαφος και ο αν-
θρώπινος παράγοντας διαµορφώνουν ένα ιδιαίτερο terroir. Εκεί καλλιεργείται η γηγενής ε-
ρυθρή ποικιλία Βλάχικο από την οποία παράγεται η εν λόγω ετικέτα του οινοποιείου Zoinos. 
Το οµώνυµο σταφύλι συλλέγεται από τον αµπελώνα της Ζίτσας σε υψόµετρο 700µ. από την 
επιφάνεια της θάλασσας. Ο τρύγος είναι χειρωνακτικός και η θερµοκρασία ζύµωσης χαµηλή 
για τη διατήρηση των λεπτών αρωµάτων της ποικιλίας. Κατά την έκθλιψη των σταφυλιών δια-
τηρείται ένα µικρό ποσοστό whole bunch, ενώ η ζύµωση επιτελείται µε τους αυτόχθονες µύ-
κητες. Ο οίνος παλαιώνει για 12 µήνες σε αµερικανικά και γαλλικά βαρέλια. 
Ελκυστική µύτη µε µέτρια ένταση και συµπύκνωση. Στο ποτήρι ανθώδης διάσταση µε πιπερά-
τη αίσθηση. Ελαφρύ και πικάντικό στόµα, µε ισορροπία που βασίζεται σε µέτριο αλκοόλ, οξύ-
τητα και ταννίνες. Μία φίνα ισορροπία που εκτοξεύεται από το πιπεράτο άρωµα. 
Εκτός από το µονοποικιλιακό Βλάχικο το οινοποιείο Zoinos διαθέτει την ετικέτα Αρκτούρος, 
ένα χαρµάνι των γηγενών ερυθρών ποικιλιών Βλάχικο και Μπεκάρι µε τη διεθνή ποικιλία 
Cabernet Sauvignon. Ένας ερυθρός οίνος παλαιωµένος σε γαλλικά και αµερικανικά βαρέ-
λια, µε µέτριο αλκοολικό βαθµό και καλή συµπύκνωση. 

Η σπανιότητα της ποικιλίας, το µέτριο αλκοόλ και η αέρινη παρουσία 

δίνουν στην ερυθρή ποικιλία τέλεια ισορροπία και ευελιξία στο τραπέζι

Με ευγενικό µπουκέτο

Γευστική 
αρµονία

Κόκκινα κρέατα 
(σχάρας ή µαγει-
ρευτά), ριζότο µε 

µανιτάρια (άγρια ή 
τρούφα), τυριά ωρί-

µανσης και διάφο-
ρα πουλερικά στο 
φούρνο προτείνο-

νται για τη δηµιουρ-
γία γευστικής αρµο-
νίας µε το µονοποι-
κιλιακό Βλάχικο, το 

οποίο πρέπει να κα-
ταναλώνεται στους 

16-18ο C.

Ιδανικά ωριµάζουν 
τα ερυθρά στη Ζίτσα
Κάθε τρύγος έχει και 
τις ιδιαιτερότητές του, ο 
φετινός λόγω των υψηλών 
θερµοκρασιών και της 
κλιµατικής αλλαγής ήταν 
περισσότερο απαιτητικός. 
Ο αµπελώνας αντιστάθηκε 
στις κλιµατικές προκλήσεις
και η πορεία ωρίµανσης 
των ερυθρών ποικιλιών 
προχώρησε ιδανικά. 
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Η ΠΡΩΤΗ ΥΛΗ για το Mavrathiro ΠΓΕ, το οποίο κυκλοφό-
ρησε για πρώτη φορά το 1974,  προέρχεται από τον  
αµπελώνα Στάση - Ακρωτήρι µε τα αµπέλια να καλλιερ-
γούνται παραδοσιακά σε πεζούλες στο αµµώδες και  
ηφαιστειακής προέλευσης χώµα της Σαντορίνης, κυρί-
ως ασβεστολιθικής σύστασης. Ο υπερώριµος τρύγος  
έλαβε χώρα τον Αύγουστο του 2008, ακολούθησε λιάσι-
µο 10 ηµερών, συνοινοποίηση Μαντηλαριάς και Μαυρά-
θηρου και επιπλέον παλαίωση σε γαλλική δρυ, 220lt και 
500lt, για 60 µήνες. Η εµφιάλωση έλαβε χώρα στο οινο-
ποιείο της οικογένειας Ρούσσου στην περιοχή Επισκο-
πή– Μέσα Γωνιά, Σαντορίνης µε µέσο όρο παραγωγής 
2.000 φιάλες των 500ml.

Γεµάτη γεύση µε νότες µπαχαρικών
Ένα γλυκό κρασί (12% vol.), µε απίστευτα σκούρο χρώ-
µα, σχεδόν µαύρο. Σύνθετο  άρωµα µαρµελάδας βύσ-
σινου, βατόµουρου, κανέλλας και γαρύφαλλου. Γεµά-
τη µεστή γεύση µε νότες µπαχαρικών. Αφήνει ευχάριστα 
γλυκιά εντύπωση. Πλούσια και γεµάτη γεύση που θυµί-
ζει µέλι, µπαχαρικά σε µεγάλη ποικιλία και ξηρούς καρ-
πούς. Η οξύτητα  είναι πολύ ωραία και ισορροπηµένη και 
η επίγευση µακράς διαρκείας, γλυκιά και πιπεράτη.  Το 
Mavrathiro επιδέχεται βαθύχρονη παλαίωση.
Προτείνεται θερµοκρασία σερβιρίσµατος 8 -10o C και
το Mavrathiro ΠΓΕ συνοδεύει ξηρούς καρπούς, foie 
gras πάπιας, κίτρινα παλαιωµένα τυριά, κέικ µε βύσσι-
νο και µαύρο κεράσι, στεγνές τάρτες φρούτων, µαύρη 
σοκολάτα, Black Forest. Πίνεται και µόνο του σαν απε-
ριτίφ ή µέσα σε κοκτέιλ. 

Ερυθρός γλυκός λιαστός οίνος από 

υπέρωριµα σταφύλια (Μαντηλαριά 75%   

& Μαυράθηρο 25%) εσοδείας 2008 από 

υπερώριµα σταφύλια της Θηραϊκής γης

Ταξίδι στον κόσµο 
της γεύσης

  
Mavrathiro 2008

Οινοποιείο: Κάναβα Ρούσσος
Οινοποιός:  Ιωάννης Σ. Ρούσσος
Περιοχή: Σαντορίνη
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ΣΕ ΠΡΩΤΟ ΠΛΑΝΟ ΤΟ ΑΜΠΕΛΙ ΚΑΙ ΤΟ ΚΡΑΣΙ

∆εύτερη χρονιά Μessinia Forum 13 & 14 Απριλίου|Kαλαµάτα

Τ η διοργάνωση του MESSINIA FORUM για 
δεύτερη συνεχόµενη χρονιά ανακοίνωσε 

ο Σύλλογος Εστίασης Μεσσηνίας (ΣΕΜ). 
Οι εργασίες του διήµερου συνεδρίου θα 
πραγµατοποιηθούν και φέτος στο Μέγαρο 
Χορού Καλαµάτας στις 13 & 14 Απριλίου 
2024. Σύµφωνα µε τη σχετική ανακοίνωση, 
βασική επιδίωξη του ΣΕΜ είναι η ανάπτυξη του 
κλάδου της εστίασης, µε σεβασµό στον άνθρωπο 
και το περιβάλλον, µέσα από την ενίσχυση της 
εξωστρέφειας του κλάδου καθώς και των 
συναφών επιχειρήσεων, µέσα από την ενθάρρυνση 
και ενίσχυση της τοπικής επιχειρηµατικότητας, 
µέσω της ανάπτυξης συνεργιών, συνεργασιών 
και ανταλλαγής καλών πρακτικών καθώς και της 
εισαγωγής νέων τεχνολογιών και καινοτοµιών. 

Εφαλτήριο για την προσπάθεια αποτελεί η 
σηµαντική απήχηση του 1ου MESSINIA FORUM. 
Σύµφωνα µε τα περσινά στοιχεία, έλαβαν µέρος 
πάνω από 4.000 επισκέπτες από το χώρο της 
εστίασης, του τουρισµού, της αγροδιατροφής και 
της ευρύτερης τοπικής επιχειρηµατικότητας, µε 
συµµετοχή περισσότερων από 50 καταξιωµένων 
οµιλητών, 120 τοπικών επιχειρήσεων του 
πρωτογενούς τοµέα οι οποίες παρουσίασαν τα 
προϊόντα τους. Έτσι και φέτος σκοπός του FORUM 
είναι να δηµιουργήσει και αναπτύξει δίκτυα 
συνεργασίας, να προωθήσει την ανταλλαγή ιδεών 
και να εµπνεύσει καινοτόµες λύσεις και προϊόντα. 
Το όραµα των διοργανωτών είναι να αποτελεί 
σταθερό σηµείο αναφοράς για τη Μεσσηνία, 
συµβάλλοντας παράλληλα στη δηµιουργία 

προϋποθέσεων και δυναµικής για βιώσιµη 
οικονοµική και τουριστική ανάπτυξη. 
Το 2ο ΜESSINIA FORUM θα είναι µια 
διοργάνωση η οποία ανάµεσα σε άλλα 
επιδιώκει την ανάδειξη και προώθηση του 
Μεσσηνιακού αµπελώνα, προσβλέποντας 
στην ανάπτυξη του οινικού τουρισµού µε 
σκοπό τη δηµιουργία ενός brand name για 
το µεσσηνιακό αµπελώνα και τα κρασιά στο 
εξωτερικό. Το αµπέλι και το κρασί άλλωστε 
είναι άρρηκτα συνδεδεµένα µε την πολιτιστική, 
κοινωνική και οικονοµική ζωή της Μεσσηνίας από 
την αρχαιότητα µέχρι σήµερα. Από τα λιµάνια της 
Καλαµάτας, της Κορώνης και της Πύλου γινόταν 
εξαγωγή των κυριοτέρων προϊόντων της περιοχής: 
λάδια, κρασιά, σταφίδες.

Στο Ζάππειο από 2-4 Μαρτίου µε 
περισσότερους από 250 εκθέτες

Τ α τριάντα χρόνια του γιορτάζει φέτος το Οινόραµα, η πιο µεγάλη 
έκθεση ελληνικών κρασιών στον κόσµο. Σύµφωνα µε την 

ανακοίνωση της διοργανώτριας εταιρείας Vinetum, φέτος θα 
φιλοξενήσει περισσότερους από 250 εκθέτες σε ξεχωριστά σταντ και 
πάνω από 2.500 κρασιά και αποστάγµατα, ενώ αναµένεται να υποδεχθεί 
γύρω στους 10.000 Έλληνες και ξένους επισκέπτες, επαγγελµατίες 
του αµπελοοινικού κλάδου και φίλους του κρασιού. ∆ιοργανώνεται στο 
κέντρο της Αθήνας, στο Ζάππειο Μέγαρο, φέτος στις 2, 3 και 4 Μαρτίου. 
Το  Οινόραµα έχει σχεδιαστεί ώστε να εξασφαλίζει στους επισκέπτες 
του αξέχαστες βιωµατικές εµπειρίες ενώ, επιπλέον, για όσους 
ασχολούνται µε την παραγωγή, φιλοξενεί τις πιο γνωστές εταιρείες 
οινικού εξοπλισµού και εφοδίων.
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